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Za (bolj) odgovorno prihodnost
»Spoštovane prebivalke in prebivalci Slovenije, 

soočiti se moramo z neprijetno resnico. Država po 
več letih ekonomske krize ni našla izhoda. Časa za 
oklevanje ni. Treba se je odločiti. Če bomo nadalje-
vali z dosedanjo destruktivno politiko upravljanja in 
gospodarjenja, nas čaka nadaljevanje zaostajanja 
za razvitimi državami ter na koncu razvojni, moral-
ni in finančni bankrot. Lahko pa – na podlagi nove-
ga, demokratično sprejetega družbenega konsen-
za – obrnemo negativne trende in odgovorno po-
skrbimo za prihodnost države, ki smo jo ustanovili 
zato, da bi živeli bolje in lepše.«

S tem citatom se zaključuje Memorandum o 
odgovorni prihodnosti, kot so temeljna izhodi-
šča za sodelovanje civilne družbe, sindikatov, 
zakonodajne in izvršilne oblasti pri novi družbe-
ni pogodbi za odgovorno prihodnost Slovenije 
poimenovali v Zavodu za odgovorno prihodnost 
– gibanje odgovornih. Javnosti je dostopen na 
spletni strani http://gibanje-odgovornih.si.  

Memorandum, s katerim se osebno v celoti 
strinjam, omenjam v povezavi s tokratno temo 
tedna, v kateri primerjamo naš družbeni stan-
dard na začetku samostojne države Slovenije 
in dvajset let kasneje. Razlike so očitne, žal pa 
nam primanjkuje objektivnosti pri ocenjevanju 
dejanskega stanja. Kot je lepo povedala ena iz-
med tokratnih anketirank, ima višji standard z 
vsemi svojimi dobrinami (mnoge izmed njih ni-

so nujno potrebne, vendar jih imamo, ker jih pač 
imajo drugi) svojo ceno. Ker se le-ta povečuje hi-
treje kot rastejo naši prihodki, ugotavljamo, da 
nam standard pada.

V času, ko ugaša še eno izmed podjetij z bo-
gato tradicijo na področju lesne predelave, v mi-
slih imam Smreko Gornji Grad, nas zavod za za-
poslovanje tolaži s statističnimi podatki, da je sto-
pnja brezposelnosti v Zgornji Savinjski dolini nižja 
od državnega in regijskega povprečja in da prav-
zaprav sploh ne smemo biti preveč nezadovoljni. 
Ja, tudi takšen pogled na aktualno stanje je legiti-
men, vprašanje je samo, po čem oziroma kom se 
zgledujemo. Žal Slovenija ni več zgled niti uspe-
šne družbe niti učinkovite ekonomije, res pa je tu-
di, da (še) nismo v brezupnem položaju. Kar je 
najbolj zaskrbljujoče, je nesposobnost političnih 
elit za dosego konsenza glede ključnih razvojnih 
vprašanj. Zaključujem s citatom iz že omenjene-
ga memoranduma: »Pričakujemo, da tisti, ki na-
sprotujejo nujnim reformam, brez katerih kot dr-
žava ne bomo preživeli, prevzamejo svoj delež 
odgovornosti za odločitve, ki vplivajo na blago-
stanje sedanjih in prihodnjih generacij. To velja za 
vlado, opozicijo, socialne partnerje, za sleherne-
ga prebivalca in državljana Slovenije.«

(JM)

(FA)



4 Savinjske novice št. 34, 24. avgust 2012

Naša anketa

Tema tedna

STANDARD SLOVENCEV DANES IN LETA 1991

Živimo danes bolje kot pred 
dvajsetimi leti?

Res nam je bolje, a za to potrebujemo veliko več 
dobrin

V času osamosvajanja Slovenije smo bili prebivalci prepričani, 
da nam bo šlo bolje kot v nekdanji državi. Res je bilo nekaj časa ob-
dobje »debelih krav« in tega smo dodobra izkoristili. Sedanjost ni 
več tako rožnata in leta debelih krav so nadomestila leta suhih, tu-
di zaradi vse večje brezposelnosti in tanjših denarnic. Anketiranci 
menijo, da ni težava le v padcu življenjskega standarda, temveč tu-
di v tem, da ne cenimo več vrednot in smo kljub krizi vse bolj potro-
šniško naravnani.

Marija Napotnik, Ljubno ob Savinji: 
Nepremišljenih nakupov, kot smo si jih lah-

ko privoščili pred leti, ni več. Danes moraš dobro 
premisliti, kaj boš kupil. Bolj smo pozorni tudi na 
cene. Glede na to, da se nam zaradi suše obeta-
jo podražitve hrane, sem 
vesela, da imam svoj vrt 
in veliko pridelam sama. 

Prav gotovo pa nam je standard precej padel.

Meta Kovač, Radmirje: 
Najbolj me prizadene stalno zviševanje cene 

bencina, saj se v službo vozim v Ljubljano. Tudi 

 1991 2001 2011

Sveže mleko, 3.5 % maščobe, v tp [l] 718 1.042 1.204

Pšenična moka (t-500) [kg] 718 1.042 1.122

Beli kruh (t-500) [kg] 359 399 555

Dieselsko gorivo [l] 615 893 794

95 - oktanski bencin [l] 479 804 765

Piščanec, cel, svež [kg] 123 191 271

Cigarete extra 91 [zavojček] 861 563 378

Kokošja jajca, sveža [kos] 2.154 5.628 6.230

Ekspress kava [skodelica] 861 954 851

Testenine iz bele moke, 500 g  [kg] 239 368 479

Jabolka, namizna [kg] 287 760 830

Jedilni krompir [kg] 861 1.759 1.543

Kristalni sladkor 1/1 [kg] 392 750 987

Svetlo pivo, v 1/2 l steklenici [l] 308 420 546

Količine posameznih dobrin, ki smo si jih lahko kupili s povprečno neto 
plačo, in sicer v letih 1991, 2001 in 2011. Vir: SURS

VARČUJE ŽE POL SLOVENIJE
Obeti za jesen niso dobri. Zara-

di suše naj bi se precej podraži-
la hrana, poznavalci »obljubljajo« 
tudi precejšnje podražitve naf-
te. Kriza se tako še poglablja, Tr-
ženjski monitor, kazalnik na slo-
venskem trgu, ki je nastal v okvi-
ru Društva za marketing Sloveni-
je, je že v svoji pomladni raziska-
vi izmeril, da recesijo občuti 77 
odstotkov vprašanih, kar je naj-
več doslej. 

Vrednost kazalnika zaupanja 
potrošnikov se je v letošnjem dru-
gem četrtletju znižala za deset 
točk, kar je poleg zadnjega četr-
tletja 2008 največje znižanje, od-

DANES SI LAHKO KUPIMO VEČ 
KOT PRED 20 LETI

Da standard Slovencev upa-
da, kažejo tudi podatki Eurosta-

Napovedi Urada RS za makroekonomske analize in razvoj za 
letošnje leto so slabe, prav tako so negativni obeti za prihodnost. 
Zasebna potrošnja v Sloveniji pada že štiri leta, v letošnjem naj 
bi upadla za 1,2 odstotka, kar je največ doslej. Kljub slabim novi-
cam nas statistika »tolaži« s podatki o povprečnih cenah in pov-
prečnih plačah, ki pravijo, da si danes lahko s povprečno sloven-
sko plačo privoščimo bistveno več dobrin kot pred dvajsetimi leti. 

krediti, najeti v boljših časih, so danes za marsikoga problem, a žal za 
kaj večjega, kot je na primer avto, težko privarčuješ. K sreči imam vrt in 
veliko pridelam sama, tako se izognem nakupovanju v trgovini. Dokler 
bo pri hiši prašič, kokoši in vrt, bo še nekako šlo.

Alojz Selišnik, Struge: 
V materialnem smislu nam je šlo v zadnjih 

dvajsetih letih na bolje. Živeli smo s krediti, lizingi 
in še čem, tega je sedaj konec. Trenutno stanje je 
vse drugo kot rožnato in počasi se vračamo v ob-
dobje izpred dvajsetih let. Kar se tiče moralnega 
stanja, je popolnoma na psu. Ljudje nimajo zau-
panja v državo, v sodno vejo oblasti, saj so tajku-

ni nedotakljivi, navaden državljan pa ne. Včasih je beseda nekaj veljala, 
danes tudi pisni dogovor ni več garancija, da tako tudi bo.

Cvetka Mavrič, Gornji Grad: 
Dandanašnji imamo veliko dobrin, ki jih včasih 

ni bilo. Sem spada internet, mobilna telefonija, kli-
ma v avtomobilu in še bi lahko naštevala. Vse to 
pa stane in zato gre vse večji del naših plač za 
položnice. V marsičem smo se razvadili in marsi-
kaj želimo, kar ni nujno potrebno, vse pa nas uda-
ri po denarnici. Prav gotovo imamo večji dostop 
do dobrin kot pred dvajsetimi leti, s tem pa so tudi naše zahteve posta-
le vse večje. 

Pripravila in fotografirala Štefka Sem

kar statistika vodi te podatke. 
Po podatkih pridobljenih s po-

močjo Trženjskega monitorja je 
potrošnjo zmanjšala več kot po-
lovica anketirancev. Najbolj se od-
rekajo nakupom oblačil in obutve 
ter dopustom, vse bolj varčujejo 
tudi pri nakupu hrane in pijače. Pr-
ve registracije osebnih vozil so se 
samo v zadnjem letu zmanjšale 
za skoraj 30 odstotkov. 

Vse kaže, da bomo lahko le še 
bolj varčevali. Poznavalci namreč 
predvidevajo, da bi lahko zaradi 
stroškovnih pritiskov imeli jeseni 
precej višjo stopnjo inflacije, ki bi 
lahko na medletni ravni znašala 
tudi dvakrat več kot zdaj.

ta. Medtem ko se je socialno-eko-
nomski položaj prebivalcev do le-
ta 2008 v povprečju izboljševal 
in je takrat predstavljal 91 odstot-
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kov povprečja EU, je standard ku-
pne moči do lani upadel na 84 
odstotkov oziroma na raven iz le-
ta 2003. Kljub »duhamornemu« 
stanju in slabemu občutku prebi-
valcev pa statistični podatki ka-
žejo, da je kupna moč Slovencev 
še vedno na precej višji stopnji kot 
pred dvajsetimi leti. Merjeno v kru-
hu si lahko danes s povprečno ne-
to plačo »privoščimo« kar 196 ki-
logramov belega kruha več kot le-
ta 1991. Kupimo si lahko 1.204 li-
trov mleka (leta 1991 718 litrov), 
spečemo si lahko 271 kilogramov 
piščancev (leta 1991 123 kg) in 

skuhamo 479 polkilogramskih 
zavitkov testenin (leta 1991 239). 
Tudi piva si lahko privoščimo več, 
s povprečno plačo smo si lahko 
lani (v trgovini) privoščili 1.092 
pollitrskih steklenic, leta 1991 pa 
le 616.

OBČUTNO DRAŽJI JE BENCIN IN 
CIGARETI

Vendar danes ni prav vse bolj 
dostopno kot pred dvajsetimi le-
ti. Lani je povprečna plača zado-
stovala za 765 litrov bencina, kar 
je skoraj 300 litrov več kot leta 
1991, a vendar 39 litrov manj kot 

leta 2001. Dražja je kava v gostil-
ni, leta 2001 je bila povprečna pla-
ča vredna 954 skodelic kave, kar 
je 103 skodelice več kot lani in 93 
skodelic več kot pred dvema dese-
tletjema. Najbolj podražitve občuti-
jo kadilci, ki so pred 20 leti za pov-
prečno plačo pokadili 861 zavojč-
kov najbolj prodajanih cigaret, lani 
pa le 378. 

V letu 2011 je pod pragom re-
vščine živelo 13,6 odstotka ali 
približno 273 tisoč oseb, kar je 
za 0,9 odstotne točke več kot le-
ta 2010 in za 2,3 odstotne točke 
več od leta 2009. Prag tveganja 

revščine se je glede na leto 2010 
zvišal za 13 evrov na mesec. Ka-
korkoli je danes življenje že boljše 
kot pred dvajsetimi leti, optimistič-
no v prihodnost zre le malo Slo-
vencev. Pred vrati je jesen, za ka-
tero politiki »obljubljajo« le še zao-
stritev ekonomskih razmer, zavod 
za zaposlovanje pa veliko večji 
priliv iskalcev zaposlitve. Zatrjeva-
nje, da nam je danes bolje kot le-
ta 1991, morda drži, a tudi mnenje 
javnosti, da se povprečnemu Slo-
vencu danes ne godi dobro in ver-
jetno se mu bo le še slabše.

Tatiana Golob

ZAVOD RS ZA ZAPOSLOVANJE, OBMOČNA SLUŽBA VELENJE

Več brezposelnih pričakujejo septembra

Robert Rajšter: »Dokaj ugodno 
stanje beležimo predvsem 

po zaslugi ugodnih razmer v 
predelovalni industriji.« 
(Foto: Marija Lebar)

 
Delovno aktivno prebivalstvo 

(podatek za maj 2012; vir: SURS)
Število registrirano brezpo-
selnih oseb v juniju 2012

Občina
Delovno 

aktivno preb.  
SKUPAJ

Zaposlene 
osebe 

SKUPAJ

Samozaposlene osebe 
SKUPAJ

Vsi Ženske

Gornji grad 517 334 183 121 48

Ljubno 933 761 172 130 62

Luče 341 199 142 84 42

Mozirje 1211 912 299 178 89

Nazarje 1926 1760 166 137 71

Rečica ob Savinji 569 405 164 108 56

Solčava 136 90 46 22 7

Območna služba 
Velenje

49.947 43.843 6.104 / /

SLOVENIJA 816.939 723.124 93.815 105.630 50.534

Število delovno aktivnega prebivalstva za maj 2012 in število registrirano brezposelnih oseb po občinah v juniju 2012.

Po podatkih Zavoda RS za za-
poslovanje je bilo v juliju registrira-
nih 106.896 brezposelnih. To je 1,2 
odstotka več kot v predhodnem me-
secu, a 0,6 odstotka manj kot v lan-
skem juliju. Po predvidevanjih na za-
vodu pričakujejo povečanje brezpo-
selnih v septembru, ko bodo služ-
bo začeli iskati tisti, ki so zaključili 
šolanje, teh naj bi bilo okoli 9.000. 
Do konca leta bi se lahko po pred-
videvanjih ta številka povečala na 
15.500 novih iskalcev zaposlitve.

čja podjetja na tem območju. Za-
dnji večji šok za Zgornjo Savinjsko 
dolino je bil stečaj Elkroja Mozirje, 
že kakšno leto potem pa se je brez-
poselnost znižala in vztraja na re-
lativno nizki stopnji, ki se počasi še 
zmanjšuje.«
REGISTRIRANA BREZPOSELNOST

V juliju 2012 je bilo v velenjski 
službi 7.197 registriranih brezpo-
selnih oseb, od tega je bilo 11 od-
stotkov registriranih brezposelnih 
z območja Zgornje Savinjske doli-
ne oziroma Urada za delo Mozirje. 
V juliju 2012 je bilo v evidenci brez-
poselnih oseb na tem uradu prija-
vljenih 789 brezposelnih oseb. 

V primerjavi z letom poprej se 
je brezposelnost v Območni službi 
Velenje zmanjšala za 10,2 odstot-
ka in v Zgornji Savinjski dolini za 

4,7 odstotka. V Sloveniji je bilo v ju-
liju registriranih brezposelnih 11,6 
odstotka aktivnega prebivalstva. V 
velenjski enoti je ta odstotek 12, 2, 
na mozirskem uradu pa »le« 10,7 
odstotka.

PO OBČINAH RAZLIČNO
Konec letošnjega junija je bilo 

v Zgornji Savinjski dolini največ is-
kalcev zaposlitve v občini Mozir-
je, in sicer 178. V Nazarjah jih je 
bilo 137, kar je v primerjavi z vse-
mi delovno aktivnimi v občini, ki jih 
je v vsej dolini ravno tukaj največ 
(1.926), dokaj nizek delež. V ob-
čini Ljubno je registriranih brezpo-
selnih 130, v Gornjem Gradu 121. 
Na Rečici ob Savinji je v evidencah 
zavoda 108 brezposelnih, v Lučah 
84 in v Solčavi 22. V strukturi spo-
lov prevladujejo moški, razen na 

Rečici ob Savinji, kjer je bilo nekaj 
več žensk, in v Lučah, kjer je stanje 
izenačeno. Delo je iskalo 42 žensk 
in prav toliko moških.

SEZONSKEGA DELA PRI NAS NI
»Podatkov o sezonskem zapo-

slovanju nimamo, saj se delodajal-
ci niso obračali na nas. Smo pa na-
potovali brezposelne osebe na Ob-
močno službo Celje, kjer so imeli 
potrebe po sezonskih delavcih,« je 
še povedal Robert Rajšter.

Tudi Zgornjesavinjska kmetijska 
zadruga Mozirje ne zaposluje več 
sezonskih delavcev. Hmeljišča so 
zelo zmanjšali, delo pa pokrivajo s 
svojimi zaposlenimi. V časih, ko je 
bil hmelj še zanimiv tržni artikel, so 
v sezoni obiranja v zadrugi zaposlo-
vali tudi po 40 dodatnih delavcev. 

Marija Lebar

Na območju velenjske službe 
je brezposelnost nekoliko nad slo-
venskim povprečjem, je povedal 
direktor velenjske območne služ-
be zavoda Robert Rajšter, to pa ne 
velja za urad Mozirje, kjer so števil-
ke pod slovenskim povprečjem. Na 
vprašanje, kje je vzrok takega sta-
nja, Rajšter odgovarja: »Dokaj ugo-
dno stanje beležimo predvsem po 
zaslugi ugodnih razmer v predelo-
valni industriji. K takšnemu rezul-
tatu še posebej prispevajo najve-
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LJUBNO OB SAVINJI

Je oporečna pitna voda botrovala okužbam?
V dneh po Flosarskem balu je po Ljubnem ob 

Savinji zaokrožila peticija z zbiranjem podpisov 
zaradi suma občanov o oporečnosti pitne vode, o 
čemer pa jih pristojne ustanove niso obvestile. V 
tem času se je med prebivalci močno razširila po-
javnost prebavnih in črevesnih motenj. Težave so 
se pojavile v večini gospodinjstev na območju na-
selja Ljubno, ki so priključena na  javni vodovodni 
sistem. Občani so kot možni vir težav navajali rav-
no pitno vodo, ki bi lahko bila okužena. 

Mogoče bo kdo od bralcev pomislil, da so bi-
le številne prebavne in črevesne motnje posle-
dica užitja jedi ali pijač na Flosarskem balu, a 
je bilo med okuženimi največ takšnih, pri kate-
rih bi zdravstvene težave težko pripisali veselja-
čenju ob največjem turističnem dogodku v kra-
ju. Kot možen vir težav naj bi bila okvara siste-
ma za doziranje klora v vodovodni sistem po 
obilnejšem deževju prvi petek v avgustu, je na-

vedeno v pritožbi prebivalcev. 
Velika verjetnost je, da so kmetje pred dežjem 

gnojili polja z gnojnico in je le-ta zaradi neurja 
zašla v vodne vire in skupaj z okvaro dozatorja 
klora bi to lahko bil razlog, da voda ni bila neo-
porečna. Okvara naj bi bila odpravljena v pone-
deljek. Ker obstaja sum, da naj bi vodo vzorčili 
šele po odpravi napake in naj bi le-ta takrat (že) 
bila neoporečna (ali je bila taka od petka do po-
nedeljka, se ne ve), se občani sprašujejo, ali jim 
je bila zamolčana okvara in neustreznost pitne 
vode zaradi turističnega dogodka v kraju. Števil-
ni oboleli, ki so se obrnili na občinsko upravo z 
vprašanjem, ali je za njihove težave kriva voda, 
niso dobili konkretnih odgovorov.

Občani so na Občino Ljubno kot lastnico in 
Javno podjetje Komunala Mozirje kot upravitelja 
javnega vodovodnega omrežja podali pritožbo s 
170 zbranimi podpisi, saj se z (ne)obveščanjem 

prebivalcev o ustreznosti pitne vode niso strinjali. 
Prijava je bila podana tudi na zdravstveni inšpek-
torat in po besedah inšpektorice je bilo v tem pri-
meru narobe že to, da zdravstvena služba v kraju 
po pojavu večjega števila črevesnih obolenj ni ob-
vestila inšpektorata, kot bi ga po zakonu morala. 
S strani inšpektorata bo preverjeno, ali so bili vsi 
postopki glede ustreznosti in vzorčenja pitne vo-
de v tem času izvedeni pravilno.

Da je bilo obolelih res veliko, nekateri med njimi 
so bili primorani poiskati zdravniško pomoč, priča 
tudi podatek, da konec tistega tedna v ljubenski le-
karni ni bilo moč dobiti zdravil za omenjene težave, 
saj so pošle. Težavam primerno so velike količine 
ustekleničene vode  prodali tudi v obeh trgovinah 
v kraju. Na to, kaj je botrovalo težavam Ljubencev 
in ali je kdo za to tudi odgovoren, bo odgovor dala 
preiskava zdravstvenega inšpektorata.

Štefka Sem

ZGORNJESAVINJSKO GOVEDOREJSKO DRUŠTVO

Rezultati v rejah krav molznic na območju Zgornje 
Savinjske doline (1)

Najboljše reje po kg proizvedenega mleka

Standardna laktacija (305 dni)

rejec Št. laktacij
Mleko maščobe beljakovine

kg kg % kg %
Rjava pasma

Zagožen Franc, Volog 11 5 8.635 366,8 4,25 284,6 3,3
Matek Ivan, Volog 4 13 8.036 340,9 4,24 280,3 3,49
Golob Zdenka, Šmartno ob Dreti 18 11 7.641 309,1 4,05 265,3 3,47
Rihter Zlata, Tirosek 58 42 7.608 327,3 4,3 268,9 3,53
Bastl Alojzij, Delce 7 42 7.606 312,1 4,1 265,7 3,49

Lisasta pasma
Šporin Anton, Spodnje Kraše 33 5 6.524 258 3,96 226,4 3,47
Zupančič Frančiška, Spodnje Kraše 22 5 6.183 247,9 4,01 218,6 3,53
Bizjak Franci, Dol-Suha 7 6 5.732 239,7 4,18 186,1 3,25
Šporin Boris, Rovt pod Menino 8 6 5.332 240,7 3,84 166,8 3,13
Papež Edvard, Dobletina 13 6 5.221 189,8 3,63 174,8 3,35

Črno-bela pasma 
Matek Ivan, Volog 4 7 9.616 383,4 3,99 324 3,37
Zagožen Franc, Volog 11 25 9.188 351,7 3,83 293,6 3,19
Rakun Jožef, Radmirje 25 27 8.932 353,8 3,96 296 3,31
Kolenc Janez, Grušovlje 17 7 8.452 327,6 3,88 272,4 3,22
Mlinar Franc, Rečica ob Savinji 6 23 7.874 308 3,91 251,1 3,19

Kmetijski inštitut Slovenije (KIS) 
obdeluje proizvodne rezultate v 
slovenski živinoreji. Pripravili so 
pregled najboljših rej na območju 
Zgornje Savinjske doline. Z objavo 
prvih pet najboljših rejcev pri po-
samezni pasmi krav molznic že-
li Upravni odbor Zgornjesavinjske-
ga govedorejskega društva pohva-
liti dobro delo rejcev tako v selekciji 
kot sami oskrbi živali, saj le oboje v 
povezavi da dobre rejske rezultate. 

Na našem območju je bilo na 
dan 31. 12. 2011 v Centralni podat-
kovni zbirki Govedo vpisanih 810 
kmetij, ki so skupaj redile 8.972 ko-
madov goveje živine. V strukturi pre-
vladujejo krave molznice. Teh je bi-
lo 2.853 v 267 čredah, krav dojilj je 
bilo 988 v kar 361 čredah. Med sle-
dnje spadajo kmetije, ki ne prodaja-
jo mleka v mlekarno ali na domu. 

V pasemski strukturi prevladuje-
jo krave rjave pasme, ki jih je 51 od-
stotkov, na drugem mestu je lisa-
sta pasma z 18 odstotki, 14 odstot-
kov je krav črno-bele pasme, med 
ostalimi pa je največ krav brez po-
rekla in križank.

V govedorejskem društvu vsako 
leto s priznanji nagradijo najboljše 
rejce. Pri izračunu za priznanja po-
leg količine mleka upoštevajo tudi 

maščobo, beljakovine, število lak-
tacij in molzne dneve. 

Nekatere kmetije dosegajo v pri-
reji odlične rezultate, v povprečju 
pa so rejski rezultati kmetij z ob-
močja Zgornje Savinjske doline 
pod povprečjem Slovenije. Kmetij-

ske svetovalke so prepričane, da 
je z načrtovano prehrano možno 
izboljšati rezultate v prireji mleka, 
ki bistveno vplivajo na dohodkovni 
rezultat kmetije. Zato bodo v jesen-
skih mesecih organizirale krožek, 
v okviru katerega bodo analizira-

li rezultate prireje mleka in krmnih 
obrokov za krave na kmetiji in na 
osnovi teh analiz svetovali možno-
sti še boljše prireje. 

Vir: KIS, Rezultati prireje mleka 
in mesa

Štefka Goltnik 
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Ljudje in dogodki, Gospodarstvo

Je še kje kak Čedrmac?

V teh poletnih dneh se je v 
Zgornji Savinjski dolini zvrstilo 
mnogo prireditev. Kar nekaj med 
njimi jih je bilo narečno obarva-
nih. Zlasti v zgornjem koncu naše 
doline skrbijo, da se klena doma-
ča beseda ohranja za naslednje 
rodove. Žal je to vse bolj redko, 
saj tudi k nam vdira čedalje več 
tujk, ki jih mnogokdaj celo napak 
uporabljamo.

Franci Podbrežnik je na sveča-
nosti ob solčavskem občinskem 

prazniku dejal: 
»Slovenščina je prelep jezik, sol-

čavščina pa nekaj posebnega!« V 
Solčavi že leta skrbijo za ohranja-
nje svojega, res posebnega nare-
čja, ki ga je zaznamovala zaprtost 
tistih krajev in stiki s Koroško. Kdor 
kdaj pogleda njihovo občinsko gla-
silo Utrip, lahko prebere Staro sre-
dico, kjer Marta Orešnik pridno pi-
še slovar narečnih besed. Lani so 
občinsko praznovanje namenili 
svojemu dialektu in o njem pripra-
vili tudi okroglo mizo z namenom, 
da se domačini še bolj zavedo vre-
dnosti domače besede.

Na občinski slovesnosti v Lučah 
so domači pevci zapeli v prijaznem 
lučkem narečju. Pred časom, ko je 
Luče obiskal predsednik države dr. 
Danilo Türk, je njega in zbrane pred-
sednik čebelarskega društva Anton 

Kumer pozdravil v domači besedi.
Med dogodki Flosarskega bala 

so člani Kulturnega društva Ljubno 
ob Savinji pripravili komedijo Flo-
sarji se vračajo. V domačem nare-
čju. To je dogodku dalo še poseb-
no sočnost in živahnost. Tudi si-
cer tamkajšnji kulturniki skrbijo za 
ohranjanje domače besede, še po-
sebej flosarskih izrazov, ki sodijo v 
del nesnovne dediščine polprete-
klih časov.

Na drugi strani pa lahko na vsa-
kem koraku srečujemo tuje besede 
in izraze, včasih prenesene v naše 
okolje celo napačno, da jih tujci ni-
ti ne razumejo. Nedavno so bili pri 
meni na obisku sorodniki iz ZDA, 
ki so bili nad takim početjem ze-
lo začudeni. Že zdavnaj so izgini-
le iz vsakdanje rabe nekatere bese-
de, kot je strd za med ali mračnik 

za netopirja, ali davi in drevi in še 
jih je. Zakaj je tujka beach volley 
lepša od odbojke na mivki? Ali in-
ternet od krajše slovenske bese-
de splet?

Prav v teh dneh prebiram knji-
žico Aleksandra Videčnika Mo-
horjeva begunka v Celju, kjer po-
pisuje, kako so se morali v sredi-
ni prejšnjega stoletja in ponem-
čevanja tudi v tiskarnah boriti za 
slovensko besedo. Ali pa naša 
Koroška in Primorska. V skrajnih 
primerih so ljudje zato, da so lah-
ko govorili slovensko, tvegali ce-
lo svobodo. Se še spomnimo ka-
plana Martina Čedrmaca? Nam 
je za naš jezik res tako vseeno 
ali na to v nenehni naglici le po-
zabljamo? Jezik je namreč tisto, 
kar določa nek narod.

Marija Lebar

VLADO PAREŽNIK IZ MOZIRJA

Dobrodelna prodajna razstava
Likovni samorastnik Vlado Pare-

žnik je v domačem likovnem salo-
nu na Levstikovi 9 v Mozirju pripra-
vil dobrodelno prodajno razstavo 
svojih 50 slik srednje velikega for-
mata v tehniki tempere. Razstava 

bo potekala do 5. septembra, celo-
tni izkupiček bo avtor podaril Deja-
nu Grilju z Vranskega, ki je v hudi 
delovni nesreči izgubil obe roki in 
potrebuje denar za nakup protez.

KF

GORNJA RADGONA

Steyerjev traminec 
šampion

V sklopu 50. Mednarodnega kme-
tijsko-živilskega sejma AGRA v Gornji 
Radgoni je potekalo tudi odprto dr-
žavno ocenjevanje vin. Na ocenjeva-
nju je sodelovalo 200 pridelovalcev s 
610 vini, med dobitniki prestižnih pri-
znanj pa je tudi Zgornjesavinjčanom 
dobro znani Danilo Steyer, ki ima z 
zastopnikom Danijem Grudnikom v 
Mozirju butično klet.

Na rednem delu ocenjevanja je 
sodelovalo 188 pridelovalcev vin s 
573 vzorci vin, na ocenjevanju vin 
iz ekološko pridelanega grozdja pa 
dodatno še 12 pridelovalcev s 37 
vzorci vin. Sodelovali so prideloval-
ci iz osmih držav: Avstrije, Hrvaške, 
Italije, Makedonije, Slovaške, Slove-
nije, Srbije in Španije.

Ocenjevanje je potekalo v štirih 

komisijah, ki jih je vodil predstojnik 
Katedre za tehnologijo vina na Bio-
tehniški fakulteti v Ljubljani dr. Moj-
mir Wondra, ki je ob koncu pove-
dal: »Vrhunska številčna in medna-
rodna konkurenca med vini je pred 
ocenjevalne komisije ponudila tu-
di vrhunsko kakovost. Priča smo bi-
li nadpovprečni kakovosti vzorcev, 
med katerimi skorajda ni bilo izlo-
čitev. Letnik 2011 je izreden. Ljubite-
ljem in poznavalcem ponuja boga-
ta, ekstraktna, aromatična vina, ne-
koliko višje alkoholne stopnje pa jim 
obetajo tudi dolgo življenjsko dobo.« 
Med najvišje ocenjena vina se je za-
vihtel tudi Steyerjev dišeči traminec, 
ki postal šampion med aromatični-
mi polsladkimi belimi vini.

KF

Ko se v teh dneh vijejo »kače« avtomobilov v Logarsko, v prelepe Al-
pe, na kmetije na Solčavskem in v Lučah, marsikomu od turistov in do-
mačinov zakuha ob prerivanju po uničeni in preozki cesti pred Luča-
mi in še više po dolini, na meji občin Luče in Solčava. Kot je pred krat-
kim izjavil lučki župan Ciril Rosc, vnet zagovornik izgradnje cestne ob-
voznice ob koritu Savinje mimo Luč (od leta 1994 je to državni projekt 
in pogodba za izvedbo vodarskih del na lučki obvoznici je že bila pod-
pisana), je ogrožanje varnosti uporabnikov te ceste ter cokla za razvoj 
kraja in turizma »gor-vodno« po dolini, tudi rezultat različnih interesov.

Nasprotniki gradnje obvoznice, ki so zavrnili tudi Vlačičevo prigo-
varjanje, da naj vzamejo ponujenih pet milijonov ali pa bodo »odpla-
vali« po Savinji (milijoni namreč) kam drugam, ni zaleglo. Prepričeva-
nje med nekaj (desetimi) vplivneži le podaljšuje lučko cestno agoni-
jo, kot da to sploh ni stvar veliko večje množice ljudi. Ker je znano, da 
imajo nasprotniki obvoznice druge želje in predloge, bi koristilo, če bi z 
uradno lokalno oblastjo dosegli kompromis oziroma prepričljivo boljši 
projekt, ki bi ga bilo možno izvesti za denar …, kateri že?

Jože Miklavc

(Foto: Jože Miklavc)

BODICA TEDNABODICA TEDNA
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Intervju

BARBARA FUŽIR, PROFESORICA SLOVENŠČINE IN SOCIOLOGIJE NA DELU V ARGENTINI

»Slovenska skupnost tukaj 
je svojevrsten fenomen«

Med Zgornjesavinjčani je veliko po-
potnikov, ki življenjske in delovne iz-
kušnje radi nabirajo v tujini. »Sveža« 
med njimi je tudi Barbara Fužir, do-
ma iz Lepe Njive, ki je po poklicu pro-
fesorica slovenščine in sociologije. 
Že pet mesecev namreč živi v Argen-
tini, v mestu Mendoza, oazi sredi pu-
ščave pod Andi, ki se, kot pravi sama, 
od naše doline precej razlikuje, sploh 
»glede na to, da je v vsem tem času, 
kar sem tu, deževalo le dvakrat.« Bar-
bara v Mendozi poučuje slovenščino 
na Colegio Esloveno de Anton Martin 
Slomšek, prvi uradni slovenski šoli v 
Južni Ameriki.

- Pot iz Zgornje Savinjske doline v Argentino 
je dolga, ne le v kilometrih, ampak tudi v pre-
skoku v drugo kulturo. Kako si prišla do te služ-
be na drugem koncu sveta?

Do dela sem prišla po srečnem naključju. »Lu-
štalo« se mi je tujine in pisala sem na veleposla-
ništvu v Buenos Aires. Ob pravem času, saj so 
takrat v Mendozi iskali učiteljico slovenščine iz 
Slovenije in tako so me ob posredovanju velepo-
slaništva in Urada Vlade RS za Slovence v za-
mejstvu in po svetu tudi »dobili«. 

- Kako bi opredelila Argentino kot izkušnjo iz 
strokovnega vidika?

Izkušnja v tujini je neverjetna. S strokovnega 
vidika čisto brušenje, saj se soočam s popolno-
ma drugačnimi delovnimi pogoji kot prej. Šola 
načeloma funkcionira dvojezično, pri tem ima 
španščina dosti večjo težo, saj predstavlja jezik 
okolja. Niti niso vsi učenci potomci slovenskih iz-

seljencev, povrh vsega so otroci še zelo majhni 
– ogromen preskok v primerjavi s srednjo šolo, 
kjer sem učila prej. 

Kulturno je tukajšnja slovenska skupnost ne-
kaj posebnega – govori svojevrstno jezikovno 
mešanico, kjer se mešajo narečni izrazi (v pri-
meru mendoške skupnosti gorenjski) in špan-
ščina. Ohranja se precej stare običaje in izraze, 
ki iz sodobne slovenščine v Sloveniji že izginja-
jo, uporabljajo se številni izrazi, ki danes veljajo 
za starinske oziroma jih slišimo le še redko. Ude-
leženci tečaja slovenščine za odrasle so me ta-
ko na primer zaskrbljeno spraševali, kaj je sedaj 
prav: »antleva« ali brisača? V šoli smo tako mla-
dim mamicam pričeli podarjati »nazbek« – lah-
ko bi rekla, da je šola eden izmed epicentrov slo-
venstva v tej skupnosti. 

- Kaj pa osebna izkušnja?
Osebno je seveda Argentina nekaj neprecen-

ljivega in čeprav ni prva izkušnja bivanja v tujini, 
je le precej drugačna od Slovenije. Kulturni šok 
ni izostal, je pa pozitivnih plati neprimerno več 
kot slabosti. Če me kdaj zmoti slaba varnost v 
Argentini, ekonomska nestabilnost in občasna 
neresnost (stavke lahko popolnoma ohromijo 
državo – kar je smola, če ravno čakaš na leta-

lo), so vendarle neznansko prijazni in odprti lju-
dje tisti, ki to zlahka presežejo. Četudi le redko-
kdo zna angleško, sama sem na začetku »tol-
kla« res osnovno španščino – jezik ni problem, 
več mej je v nas samih.

- S kakšnim znanjem španščine si se torej od-
pravila v Argentino? Slovenščina ti verjetno ne 
zadostuje za pogovor ali pač?

Zagotovo odprtost tukajšnjih ljudi in njihova 
izrazita družabnost pomagata pri navezovanju 
stikov – a dejstvo je tudi, da čisto brez znanja 
jezika dolgoročno ne gre. Španščine prej nisem 
znala nič – tukaj sem bila deležna takojšnjega 
intenzivnega tečaja v obliki realnosti; torej sode-
lavcev in učencev, ki jim slovenščina ni povsem 
domača. Nekoliko mi je pomagalo predznanje 
latinščine, a le pri osvajanju osnovnega bese-
dnega zaklada. 

Učenje na daljavo je dosti manj efektivno kot 
učenje znotraj okolja, ki tisti jezik dejansko upo-
rablja. Ne delam si utvar, da se lahko jezika nau-

čiš čez noč, vidim pa, da je intenziven stik z njim 
v veliko pomoč. Pravijo, da jezik resnično sprej-
meš, ko pričneš sanjati v njem – no, jaz še ve-
dno sanjam v slovenščini. 

- V Argentini si že od aprila. Si po prihodu tja 
doživela kakšen kulturni šok, seveda mišljeno 
tudi v pozitivnem smislu ...

Ljudje so izrazito družabni in odprti pa tudi 
klepetavi. Živim v hiši, ki ima v prednjih prosto-
rih lekarno. Od tam je vedno slišati glasen govor 
in nekajkrat sem pomislila, da je morda kaj na-

robe. Pa ljudje le zelo glasno klepetajo, komen-
tirajo, se včasih tudi malce dajejo glede politike 
– skratka, če se da, vsak prostor spremenijo v 
prostor za druženje, tudi lekarno. Črta zasebno-
sti, nalepljena na tleh naših lekarn in bank, pri 
njih ne obstaja. 

Družabnost je seveda nekaj pozitivnega – a 
je je resnično veliko. Argentinci se radi družijo, 
obiskujejo. V primerjavi z njimi smo Slovenci ve-
liki individualisti. Kulturni šok se je tako izrazil v 
presežku družabnosti, pa naj se to še tako ču-
dno sliši. Po tisoč in eni skupni večerji, skupnem 
kosilu, skupni malici … sem nek konec tedna vsa 
vabila, sicer prijazno, zavrnila. In požela veliko 
vprašanj, kaj je vendarle narobe.

Pregovorna netočnost latinskih narodov je ta-
ko že znana in tudi tukaj ni kaj drugače. To nava-
do sem pač sprejela in potem, ko sem kar nekaj-
krat čakala jaz, sedaj zamujam tudi sama. Še 
vedno pa ne morem spati sieste, prav po sloven-
sko razmišljam, kaj vse bi se lahko v tem času 
naredilo.

- Na svojem blogu si zapisala, da si se v Ar-
gentino odpravila med drugim »oborožena« s 
strahovi, predsodki ... Se je kakšen strah ure-
sničil? Se je mogoče celo kakšen predsodek iz-
kazal za resničnega?

O Južni Ameriki imamo precej evropocentrič-
no znanje. Seveda sem o teh krajih, njihovi zgo-
dovini in kulturi marsikaj prebrala že prej, ven-
darle marsičesa ne razumeš, dokler tega ne do-
živiš. Nekaj so pričakovanja, ki so seveda splet 
lastnega ne/znanja, upanj in želja, drugo pa je 
realnost – ki je sicer zelo zanimiva. Določeni po-
zitivni predsodki so se izkazali za resnične – lju-
dje so res prijazni, odprti – in na to se ni težko 
navaditi. Klasičen pozdrav je poljub na lice – za-
nimivo, tudi pozdrav miru med mašo si ljudje vo-

Barbara Fužir

»Argentinci se radi družijo, obiskujejo. 
V primerjavi z njimi smo Slovenci veliki 
individualisti. Kulturni šok se je tako izra-
zil v presežku družabnosti, pa naj se to še 
tako čudno sliši.«

»Še vedno pa ne morem spati sieste, 
prav po slovensko razmišljam, kaj vse bi 
se lahko v tem času naredilo.«
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likuje. Otroci in vnuki, sedaj tudi pravnuki emi-
grantov so seveda prevzeli navade okolja. Če 
so dedki in babice še precej strogi in zadržani in 
ne podpirajo tako navdušeno »lupčkanja«, pa so 
njihovi potomci, med katerimi je seveda vedno 
več tudi mešanih zakonov, precej »poargentinje-
ni« v svojem temperamentu, klepetavi, sprošče-
ni ... In seveda zamujajo.

- Povej še, kako si bila sprejeta med svojimi 
učenci. Z južnjaško odprtostjo, z zadržki? 

Otroci so zelo iskreni – pokažejo, kaj si misli-
jo in ta stvar se ne razlikuje nikjer po svetu. Ze-
lo hitro so se me navadili, nasploh so zelo odpr-
ti za različne vplive. Tisti, ki ne razumejo sloven-
sko, zanimivo, najbolj intenzivno srkajo nove in-
formacije in znanja, saj je zanje vse novo in za-
to še toliko bolj zanimivo. Najmlajši so že v pr-
vem tednu zavzeli »pokroviteljsko« držo, da bo-
do poskrbeli zame – me naučili špansko. In mi-
slim, da so sedaj že eksperti v polki ter veliki lju-
bitelji Romane Kranjčan.

- Kaj pa med odraslimi?
Tudi odrasli so me zelo hitro sprejeli – kot že 

rečeno, o osamljenosti ne morem govoriti, prej 
obratno. Imamo pa na večernih tečajih sloven-
ščine velikokrat kakšno burno debato o kultur-
nih razlikah med argentinskim in slovenskim 
okoljem. Tako smo Slovenci za Argentince veli-
kokrat zaprti in naše vino se jim nič kaj ne do-
pade (izpostavljam cviček), bi pa tudi oni ime-
li takšno pravljično okolje s hribčki in gozdovi. V 
Mendozi namreč dežuje le nekajkrat na leto. Ko 
smo pripravljali ples Jaz pa ti pa židana marela, 
se je tako pojavil nepričakovan problem – nihče 
ni imel doma dežnika.

Tatiana Golob

Intervju, Politika, Gospodarstvo

ščijo s poljubom. Eno izmed prvih vprašanj, ki 
je prek elektronske pošte »priletelo« iz domovine, 
je bilo, če sem obkrožena z Indijanci. No, nisem 
:) Kolonizatorska preteklost države in precej-
šnja socialna trenja v preteklosti so »poskrbeli«, 
da je število avtohtonih prebivalcev nizko, dana-
šnji Argentinci so v večini potomci Špancev, Ita-
lijanov, Nemcev, Poljakov, Slovencev, Hrvatov, ...

- Negativnih izkušenj je torej manj?
Nekaj negativnega, predvidevanje, ki se je žal 

izkazalo za resnično, je precej nizka stopnja var-
nosti. Ob svojem prihodu sem »nevedna« svojo 
stanodajalko povprašala, če je pri sosedih slu-
čajno zapor, saj so imeli na visokem zidu ograje 
dodano še bodečo žico pod električno napeto-
stjo. Pa je to le eden izmed precej običajnih nači-

nov varovanja osebne lastnine. Razlike v premo-
ženju so precejšnje – tako imate zasebna varo-
vana naselja s svojimi lastnimi stražarji ter se-
veda tudi številna revna naselja, villas miserias, 
zgrajena na črno.

- Na svojem blogu, kjer pišeš o svojem do-
življanju Argentine, si zapisala, da Argentinci 
stvari doživljajo bolj sproščeno, nagajivo reče-
no »zadeto«. Kaj pa Slovenci, ki tam živijo ali so 

tam rojeni. Je v njih kaj pregovorne slovenske 
zaskrbljenosti nad življenjem?

Človek občasno že skoraj »trendovskega« slo-
venskega pritoževanja ne pogreša preveč, če-
prav včasih v Argentini v določenih situacijah tu-
di sama reagiram tako, zaskrbljeno – čez dva 
dni imam na primer rezerviran let, napovedana 

pa je stavka javnega prevoza. Menim, da obča-
sno obstajajo dobri razlogi za grizenje nohtov.

Slovenska skupnost tukaj je svojevrsten fe-
nomen. Skupnost, ki je velika približno toliko kot 
moja domača Lepa Njiva, se na tuje okolje odzi-
va na različne načine. Starejša generacija, torej 
generacija izseljencev, je natančno takšna, kot 
bi jo lahko srečala v naših krajih. Občutek v Slo-
venskem domu je popolnoma enak občutku do-
ma; prvi jezik in temelj identitete najstarejših je 
še vedno slovenščina.

- Drugače pa je verjetno z mlajšimi genera-
cijami?

Tako je. Razlike so vidne v generaciji njihovih 
otrok in vnukov. Otroci načeloma še vsi zelo do-
bro govorijo slovensko, pri vnukih pa je že viden 
vpliv dvojezičnega okolja. Kar je normalno – z vi-
dika sociolingvističnih študij, ki običajno predvi-
devajo izginjanje jezika v tretji generaciji, so ar-
gentinski Slovenci svojevrsten fenomen. Vendar 
ni samo jezik tisti, ki se med generacijami raz-

»Starejša generacija, torej generaci-
ja izseljencev, je natančno takšna, kot 
bi jo lahko srečala v naših krajih. Ob-
čutek v Slovenskem domu je popolno-
ma enak občutku doma; prvi jezik in te-
melj identitete najstarejših je še vedno 
slovenščina.«

»Najmlajši so že v prvem tednu zavzeli 
»pokroviteljsko« držo, da bodo poskrbeli 
zame – me naučili špansko. In mislim, da 
so sedaj že eksperti v polki ter veliki lju-
bitelji Romane Kranjčan.«

VOLILNA BITKA ZA PREDSEDNIKA REPUBLIKE 

Kandidati za predsednika bodo 
zbirali podpise na različne načine
Da bi lahko vložila kandidaturo za predse-

dnika Republike Slovenije, bo morala večina 
tistih, ki se nameravajo za ta položaj pote-
govati na volitvah 11. novembra, zbrati pre-
cejšnje število podpisov podpore. Od pone-
deljka dalje je možno zbiranje podpisov. Tu-
di na Upravni enoti Mozirje imajo v ta namen 
v času uradnih ur odprti dve delovni mesti. 
Po besedah načelnice Milene Cigale so pri-
pravljeni dodati še tretje mesto, če bi se za 
to pokazala potreba. Prostori, kjer je možno 
oddati podpis, so ustrezno označeni z napi-
som.

Nekateri kandidati bodo za vložitev kan-
didature imeli dovolj podpise desetih držav-
nozborskih poslancev. Neodvisni kandidati, 
med katerimi je tudi sedanji predsednik dr. 
Danilo Türk, bodo za to morali zbrati 5.000 

podpisov državljanov. Kandidati, ki se lahko 
za predsedniško funkcijo potegujejo tudi s 
podporo politične stranke, pa potrebujejo tri 
podpise poslancev ali najmanj 3.000 pod-
pisov volivcev. Kandidaturo dr. Milana Zvera 
sta podprli dve stranki; SDS in NSi. Borut Pa-
hor ima podporo svoje stranke, to je SD, a bo 
podpise zbiral tudi neposredno med volivci. 

Kandidaturo s podporo volivk in volivcev 
so napovedali manj znani kandidati Marko 
Kožar, Monika Malešič, Miro Žitko, Fani Er-
šte, Ladislav Troha, Dušan Egidij Kubot – To-
tislo in Artur Štern. Potrebne podpise podpo-
re morajo kandidati vložiti na državni volilni 
komisiji do 17. oktobra, če pa si premislijo in 
od kandidature odstopijo, morajo to storiti 
do 22. oktobra.

Marija Lebar

SMREKA GORNJI GRAD

Predlog za 
stečaj že na 

sodišču?
O težavah v podjetju Smreka Gornji Grad 

smo že pisali v eni od preteklih številk. Di-
rektor podjetja Gorazd Venek je takrat de-
jal, da bo večinski lastnik Gozdno gospo-
darstvo Slovenj Gradec odločitev o tem, kaj 
se bo z nekdaj uglednim gornjegrajskim 
podjetjem zgodilo, obelodanil v drugi polo-
vici avgusta. V preteklem tednu so delavci 
prejeli informacijo, da naj bi podjetje šlo v 
stečaj, je povedal vodja sindikata v podje-
tju Marinko Jurič. Kaj več informacij delav-
ci še niso dobili. Direktor Venek je za enkrat 
povedal le, da bo dokončna usoda podjetja 
znana v tem tednu.

ŠS
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OBMOČNO ZDRUŽENJE RDEČEGA KRIŽA ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE 

Novo skladišče z novimi pravili delovanja

Ilka Kramer Marolt: »Stranke lahko vzamejo oblačila le zase in za svoje 
družinske člane, sosedje in znanci naj po oblačila pridejo sami.« 

(Foto: Tatiana Golob)

RDEČI KRIŽ TUDI LETOS POMAGAL PRI NAKUPU 
ŠOLSKIH POTREBŠČIN

OZ RK Zgornje Savinjske doline je tudi letošnje poletje pomagalo pri 
nakupu šolskih potrebščin. Vloge za dodelitev sredstev so prejele vse 
zgornjesavinjske osnovne šole, nekaj jih je bilo razdeljenih tudi s pomo-
čjo mozirskega centra za socialno delo. Na območno združenje so na-
zaj prejeli 50 vlog, vsi prosilci so bili do sredstev upravičeni. Ker je bilo 
vlog veliko, so lahko za vsakega otroka namenili le 20 evrov, kar je ista 
vsota, kot je bila podeljena lani. Letos so pri nakupu šolskih potrebščin 
pomagali tudi srednješolcem, saj je stanje na področju otroških dodat-
kov in štipendij precej kritično in je tovrstna pomoč prišla prav marsi-
komu. Vsi vlagatelji so prejeli bon v vrednosti 20 evrov na enega otro-
ka, ki so ga lahko vnovčili v papirnici v Mozirju, seveda le za nakup šol-
skih potrebščin.

Ilka Kramer Marolt, sekretarka OZ RK Zgornje Savinjske doline:
»Med ljudmi je opažati vedno več slabe volje, kar ni presenetljivo, saj 

so novi varčevalni ukrepi še toliko bolj prizadeli socialno šibke prebival-
ce. Imam pa občutek, da je bila v naši dolini večja kriza, vsaj kar se tiče 
občutkov ljudi, takrat, ko je kar nekaj večjih podjetij šlo v stečaj in so lju-
dje ostali brez dela. Takrat je bilo v ljudeh občutiti večjo stisko, sedaj se 
je očitno večina že nekako prilagodila novim razmeram. 

Bolj zaskrbljujoča je revščina starejših, ki pa je še v veliki meri prikri-
ta. To so ljudje, ki so že preživeli težke vojne in povojne čase in niso va-
jeni tarnati. Vajeni so preživeti le z malim in ne želijo prositi za pomoč. 
Težava je, da ostajajo še brez tistih skromnih sredstev in kmalu ne bo-
do imeli dovolj za preživetje. Bojim se, da bo vedno več starih živelo ob 
močno osiromašeni prehrani, kar bo hitro vplivalo na njihovo zdravje.

Sicer smo tisti, ki delamo v organizaciji Rdečega križa, nekoliko ve-
čjo krizo opažali v začetku leta, takrat nas je precej skrbelo, kakšno bo 
letošnje leto. Pa vendar se je do sredine leta situacija precej umirila, no-
vih prošenj za pomoč ne dobivamo veliko. To je lahko posledica tega, 
da smo v našo pomoč zajeli veliko večino pomoči potrebnih ali pa se 
ljudje nekako znajdejo na druge načine.«

V času, ko se recesija le še po-
glablja, prag revščine pa je v Slo-
veniji prestopilo že skoraj tristo ti-
soč oseb, je pomoč dobrodelnih 
organizacij za marsikoga zadnji 
žarek upanja. V naši dolini veliko 
vlogo pri pomoči socialno šibkim 
osebam igra tudi organizacija Ob-
močnega združenja Rdečega kri-
ža (RK) Zgornje Savinjske doline. 
Zgornjesavinjčanom v glavnem 
pomaga s prehrambenimi paketi, 
oblačili, brezplačnimi letovanji in 
nakupom šolskih potrebščin.

Socialno šibki prebivalci na-
še doline se na zgornjesavinjsko 
združenje obračajo tudi s potre-
bo po oblačilih. V ta namen jim je 
v Mozirju že leta na voljo skladišče 
rabljenih oblačil, ki jih podarjajo lju-
dje sami. V poletnem času je RK 
prostore skladišča preselil na novo 
lokacijo na naslov Na trgu 20, v pri-
tličje stavbe, imenovane Partizan. 
Prostor je prenovljen, ampak manj-
ši in zato so se aktivisti RK odločili, 
da sprejmejo nova pravila delova-
nja. Skladišče je po novem odprto 

v dopoldanskem času, prvi in tretji 
torek v mesecu, od 9. do 11. ure. Če 
se bo pokazala potreba po večjem 
odprtju, bodo poskrbeli tudi za to. 
Kot je povedala Ilka Kramer Marolt, 
sekretarka OZ RK Zgornje Savinj-
ske doline, so se odločili, da v skla-
du z novimi pravili oblačila in obu-
tev ljudem kaže prostovoljka, ki vo-
di skladišče.

ko posvetila vsaki stranki posebej 
in ji pomagala poiskati želene ko-
se oblačil. Kramerjeva meni, da bo 
s temi pravili delovanje skladišča 
veliko bolj pregledno, strankam pa 
bodo na voljo boljša oblačila, saj 
bodo aktivisti RK poskrbeli, da bo-
do na policah res le kosi oblačil, ki 
so še primerni za nošnjo. 

Trenutno je v skladišču dovolj 
oblačil, potreba po oblačilih pa 
je konstantna. V jesenskem ča-
su se bo povečalo povpraševa-
nje po zimskih oblačilih, in sicer 
tako za otroke kot odrasle. Ljudje 
lahko oblačila dostavijo kadarkoli 
tekom tedna, pustijo jih lahko kar 
pred vrati skladišča. Cilj RK je, da 
skladišče uredijo tako, da bo pre-
gledno in bo strankam pustilo pri-
jeten vtis, oblačila pa bodo čista 
in primerna za nošnjo. Kramerje-
va je prepričana, da je to mogo-

če doseči, seveda le s prijazno po-
močjo vseh, ki oblačila podarijo in 
seveda z razumevanjem obisko-
valcev skladišča.

Tatiana Golob

»Ljudje ne bodo več sami br-
skali po policah, tako bodo obla-
čila ostala lepo urejena in na pra-
vem mestu. Prostovoljka bo glede 
na razpoložljivo količino oblačil lju-
dem priporočala primerno števi-
lo kosov, ki jih lahko vzamejo. Ta-
ko smo se odločili, ker je skladišče 
manjše in je tudi oblačil manj na iz-

biro. Stranke lahko vzamejo oblači-
la le zase in za svoje družinske čla-
ne, sosedje in znanci naj po obla-
čila pridejo sami. Za vsako stran-
ko vodimo evidenčni karton, na ka-
terem je zapisana količina vzetih 
oblačil. K takšnemu ukrepu smo 
pristopili, ker je vsakdo upravičen 
do takšne pomoči, mi pa moramo 
poskrbeti, da v sezoni čim več ljudi 

dobi potrebna oblačila,« je poveda-
la Ilka Kramer Marolt.

Tako naj bi stranka, ki je dobila 
vse potrebne kose oblačil, v skla-

dišče prišla enkrat na sezono. Kot 
pove Kramerjeva, se želijo s tem 
ukrepom izogniti gneči v novem 
skladišču, ki je veliko manjše od 
prejšnjega. Prostovoljka se bo lah-
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MOZIRSKI GAJ

Državna cvetličarska prvaka postala Marjan 
Planinšek in Kimy Beguš Kutin

Državni prvak Kimy Beguš Kutin med izdelavo zmagovalne cvetlične 
kreacije v znamenju olimpijskih iger. (Foto: Benjamin Kanjir)

Češnjeva pot

Ponavadi med zaklade štejemo 
nekaj veličastnega in po možnosti 
tudi zelo starega: veličastno drevo 
ali star mlin. Novejše stvaritve na-
rave ali človeka pri večini ljudi po-
navadi še nimajo patine, da bi jih 
uvrstili v skrinjo zakladov. Zdijo se 
vsakdanje, samoumevne. Pa te-
mu ni vedno tako. Zakladi so lahko 
povsem novi.

Tak primer je zagotovo sprehajal-
na pot med Nazarjami in Mozirjem, 
ki poteka večinoma po nasipu ob le-
vem bregu Savinje med obema kra-
jema. Pot je bila zgrajena leta 2004, 
namenjena je sprehajalcem in dru-
gim rekreativcem. Dolžina poti znaša 
2,4 kilometra, ob njej je v obliki drevo-
reda zasajenih 220 dreves divjih če-
šenj in 16 dreves lipe. Češnja je eno 
naših najlepših dreves: spomladi se 
odene v bel cvetni plašč, poleti se oki-
ti z rdečimi ali črnimi plodovi, jeseni 
zažari njeno listje in pozimi prideta 
do izraza zanimivo lubje in lepa obli-
ka krošnje. Lipe, simbol slovenstva, 
so zasajene ob klopeh za počitek. 

li. Ponekod bi bilo treba zamenjati 
zaradi poškodb zaostala drevesa z 
vitalnimi in tudi razsvetljavo bi bilo 
treba dokončati ter tu in tam dosu-
ti nekaj peska.

V zadnjih letih se v Evropi vse 
bolj uveljavljajo urejene rekreacij-
ske poti ob vodotokih, kjer se ljudje 
lahko rekreirajo (sprehajajo, teče-
jo, kolesarijo, jahajo …), družijo in 
tudi izobražujejo. Voda je privlač-
na, ob vodi živi večina prebivalcev 
tega planeta. Nekatere takih poti 
potekajo prav od izvira do izliva, pri 
nas nastaja projekt Pot ob Kamni-
ški Bistrici (Koželjeva pot), znana 
je kolesarska pot ob Donavi. Samo 
malo bi se bilo treba potruditi in po-
vezati, da bi lahko na tak način po-
vezali Savinjo in Dreto vse od izvira 
do sotočja in nato naprej do Celja. 
Češnjeva pot je dober zgled za to.

Marijan Denša

V Mozirskem gaju je 14. avgu-
sta potekalo 12. državno prven-
stvo Slovenije v floristiki in 4. držav-
no prvenstvo mladih cvetličarjev. V 
kategoriji starejših je postal držav-
ni prvak Marjan Planinšek iz cve-
tličarne Rožcar, naslov državne-
ga prvaka v kategoriji mladih cve-
tličarjev do 24 let pa si je z izdelavo 
odličnih cvetličnih kompozicij pri-
boril Kimy Beguš Kutin iz kranjske 
cvetličarne Kalika.

Tekmovalci, bilo jih je šest, so 
morali izdelati tri cvetlične kompo-
zicije. Ker je tokratna poletna raz-
stava v Mozirskem gaju namenje-
na poletnim olimpijskim igram v 
Londonu, so se tudi teme tekmova-
nja nanašale na to tematiko. Vsak 
tekmovalec je moral izdelati pogri-
njek za pogostitev dveh športnikov, 
fantazijski prizor izbranega športa 
in prosti šopek za zmagovalca, ki 

so ga poimenovali Ave triumpha-
tor. Vsi sodelujoči so dobili isto cve-
tje in pripomočke, ki pa so jih upo-
rabili skladno s svojo domišljijo in 
sposobnostmi. 

Strokovna komisija v sestavi De-
jan Rojko, Franci Landeker in Si-
mon Ogrizek, predsednik Sekcije 
cvetličarjev in vrtnarjev pri OZS, je 
ocenjevala idejo, tehniko in kompo-

zicijo. Imeli so težko delo, saj so se 
na tekmovanje prijavili odlični cve-
tličarji, polni dobrih idej in zamisli, 
kako najbolje uresničiti idejo tek-
movanja. Člani komisije so se med 
tekmovalci sprehajali ves dan in 
sprotno spremljali njihovo delo. 

Medtem ko je bil Marjan Planin-
šek v konkurenci starejših tekmo-
valcev najboljši v vseh treh tek-
movalnih temah in tudi skupno, je 
med mlajšimi potekal zelo izena-
čen boj za naslov najboljšega do 
zadnje tekmovalne teme. Karmen 
Resnik iz cvetličarne Rožcar je bi-
la najbolje ocenjena v dveh posa-
mičnih temah, pri pogrinjku in v iz-
delavi šopka, v skupni razvrstitvi pri 
mlajši kategoriji pa je vseeno zma-
gal Kimy Beguš Kutin, ki je po mne-
nju strokovne komisije izdelal tudi 
najboljšo fantazijsko kreacijo.

Benjamin Kanjir

To je pot sodelovanja, združe-
vanja in srečevanja ljudi Nazarij in 
Mozirja. Pri postavitvi poti so sode-
lovali obe občini, različni izvajalci 
ter tudi civilna družba: lovci, ki so 
posadili drevesa, in gozdarji, ki so 
izbrali drevesne vrste ter nato vzdr-
ževali češnjev drevored. Že od vse-
ga začetka so pot prebivalci obeh 
krajev dobro sprejeli in začeli upo-
rabljati, čeprav sprehod po njej te-
daj še ni bil tako prijeten kot danes. 

Žal je bila »priljubljena« tudi med 
vandali, ki so vztrajno lomili dreve-
sa. Vendar so bili gozdarji še vztraj-
nejši in odpravljali posledice de-

lovanja nočnih junakov. Danes je 
drevored lep, vrzeli skoraj ni, če-
šnje lepo cvetijo in zorijo. Vsak pro-
jekt je treba vzdrževati, posebej 
projekte oblikovane narave. Sedaj 
bi bilo dobro, da bi na mestih, kjer 
obrežna drevnina moti in zakriva 
razrast drevoreda, le-to odstrani-

(Foto: MD)
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BOHAČEV TOPLAR NAZARJE

Pisane perlice – odlična možnost za 
ustvarjanje

Ida Kotnik je z veseljem svetovala in pomagala 
udeležencem. (Foto: Marija Lebar)

Živahno dogajanje druge avgustovske sobote je na na-
zarski kmečki tržnici še popestrila delavnica, ki jo je vodila 
Ida Kotnik, o nizanju perl na žico in o izdelavi različnih okra-
skov s temi umetnimi »biserčki«. Vsak udeleženec si je lah-
ko okrasil svečo in jo odnesel za spomin s seboj.

Delavnica je zbudila precej zanimanja, poleg deklet in 
gospa so se ji pridružili tudi nekateri dečki. Orodje, ki se pri 
delu uporablja in ga je Kotnikova prinesla s seboj, se često-
krat znajde v moških rokah, a so dobro ravnala z njim tudi 
dekleta. Na mizi je bilo videti klešče in žice različnih vrst in 
debelin, ki se jih s temi kleščami zvija, potem, ko se na ži-
ce nabere določeno število preluknjanih perlic. Koliko jih je 
potrebno, da se oblikuje cvet, je odvisno od tega, kakšne-
ga »kalibra« so, torej od njihove debeline. 

Če so bile klešč ženske roke morda malo manj vaje-
ne, pa je nizanje drobcenih biserčkov na žice predvsem 
primerno za spretne roke. »Bolj je delo drobno, bolj mi je 
všeč, bolj prefinjen izdelek lahko oblikujem,« je poveda-
la Ida Kotnik. Sama se s to tehniko ukvarja kaka tri leta. 
Skupaj s kolegicami iz nazarske ročnodelske skupine so 
se takrat podale na Koroško in se tam naučile osnovnih 
spretnosti. Nato je potrebno veliko vaje, kar prinese tudi 
potrebne izkušnje. 

Tako pod njenimi spretnimi prsti iz nizov nabranih per-
lic nastajajo lepa darilca, kot so voščilnice, okrašene sve-

če, obeski in različen nakit. »Ta ročna spretnost me je pov-
sem prevzela. Ročna dela, ki sem jih delala prej, sem se-
daj precej opustila in se posvetila tej tehniki,« je še doda-
la Kotnikova, ki je z nazornimi besedami in praktičnim pri-
kazom vodila udeležence delavnice do oblikovanja zaže-
lenega izdelka.

Delavnica je potekala v okviru projekta Dobimo se na tr-
žnici. S sofinanciranjem sredstev Leader programa ga iz-
vajata Občina Nazarje in Zavod Savinja.

Marija Lebar

LJUDSKE PEVKE LIPA 

Na izlet na Gorenjsko in v Italijo 

Ljudske pevke Lipa so si na Brniku ogledale letališče Jožeta Pučnika. (Fotodokumentacija LPL)

Poleg petja Ljudskim pevkam Lipa veliko pomeni tudi 
medsebojno druženje. Vsako leto si pripravijo izlet, na ka-
terem se razvedrijo in družijo brez obveznosti, a vseeno ne 
brez petja. Tokrat so se podale na Gorenjsko, pa tudi v so-
sednjo Italijo so pokukale.

Osem od skupno desetih pevk se je zadnji julijski pe-
tek s kombijem popeljalo najprej na Brezje, da se zahvalijo 
za zdravje in zmožnost, da s petjem razveseljujejo sebe in 
druge. To so storile tudi pri maši, ko so se jim pri petju pri-
družili številni prisotni verniki, petje pa se je nadaljevalo še 
precej po koncu obreda. 

Obiskale so dolino Tamarja in pogledale, kakšna je Plani-
ca poleti. V Italiji so se pomudile pri Belopeških jezerih, se vrni-
le čez mejo in obiskale Bled, Bohinj in Brnik, kjer so si ogledale 
tamkajšnje zanimivosti. Domov so se vrnile polne lepih vtisov.

Čeprav je poletje čas dopustov, se pevke vseeno redno 
dobivajo na vajah enkrat tedensko. Za njimi je letos že tri-
deset nastopov, po besedah Marije Bastl jih imajo v načr-
tu še kakih deset. Med njimi bo gotovo najbolj odmeven do-
godek, ki ga pripravljajo za september, ko bodo slovesno 
obeležile peto obletnico obstoja.

Marija Lebar
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Iščemo stare fotografije

Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

Zgodbe in pripovedi (6)

Grad na Teru
Na vrhu Tera je bil mogočen grad, v njem je ži-

vel graščak, ki je bil pravi tiran. Vsi so se ga bali in 
si želeli, da bi ga kdo ukrotil. Lepe dne je hotel na 
grad pastir. Pred vhodom ga je ošabno ogovori-
la grajska dekla: »Kam greš, lenuh, potepuh? Če 
te vidi graščak, boš ob glavo.« Pastir je deklo oz-
merjal z gosjo, nakar je ta zavreščala, da so prite-
kli vsi hlapci, pastir pa je hitro pričel piskati, hlap-
ci pa divje plesati. V tem pride graščak in osorno 
vpraša: »Kaj to pomeni? Ob belem dnevu pleše-
te, kdo pa bo kaj delal?« Toda tudi graščak sam 
se je kmalu znašel med plesočimi. Glasba je tra-
jala tako dolgo, da je debeli graščak mrtev padel 
na tla. Baje so tudi vsi hlapci in dekle odplesali na 
oni svet. Graščaka so požrli krokarji, grad pa je 
kmalu razpadel. Kam je izginil pastir, ne ve nihče. 
Ljudje pravijo, da bo tisti, ki bo našel pastirjevo pi-
ščal, odkril bajen zaklad, ki se skriva pod nekda-
njim gradom.

Podivjani graščak
Tam pod mogočno Menino je pred stoletji stal 

mogočen grad. Graščak je bil hujši od zlodeja, so 
pripovedovali tlačani. Ni dovolj, da je odrasle pri-
silil v stalno tlako, tudi otroci so morali delati. Naj-
večkrat so pasli grajsko živino po obsežnih fratah 
nad Dreto. V Homu je živela uboga vdova s sed-
mimi otroki. Kadar so morali v grad, so milo joka-
li. Ko so bili spet poklicani na tlako, so tako tarna-
li, da jih je slišal škrat v Menini. Prišel je k vdovi in 
ji ponudil, da bo za hrano odšel namesto otrok na 
delo. Komaj je pojedel ajdove žgance, se je po-
dal v grad. 

Škrat je seveda znal čarati in se je pred grašča-
ka postavil v podobi starega človeka. Ta ni maral 
stari ljudi, ker pač ne zmorejo tako delati kot mla-
di. Zavpil je: »Odženi ovce na pašo, ti spaka stara! 
Gorje če zvečer ne privedeš vseh; izpulim ti bra-
do!« Že je v duhu videl, kako bo mučil tega starca, 
saj ne bo obvladal velikega tropa ovc. Toda zve-
čer so bile vse ovce na gradu. 

Graščak mu reče: »Čeprav si slaboten, si do-
bro opravil svoje delo. Jutri pa naj pride vdova 
iz Homa žet ajdo, povej ji to.« Graščak se zareži: 
»Saj taka spaka, kot si ti, pač ne zna žeti, če pa že 
hočeš, pridi. Vedi pa, da ne bo milosti.« 

Zjutraj je bil škrat že pred drugimi v ajdi in je pri-
dno žel. Žanjice so se čudile, kako zmore tako hi-
tro žeti. Da bi lahko bil zjutraj prvi na njivi, je pre-
spal kar v graščinskem hlevu. Za večerjo si je pri-
voščil mleko grajskih krav. Ob dnevu je že bil na 
njivi in žel, da mu ni bil nihče kos. Celo graščak ga 
je pohvalil, škrat pa ga je izzivalno vprašal: »Koli-

ko mi boste dali, me zanima?« Graščak pa ošab-
no: »Koliko boš lahko nesel, slaboten, kot si.« 

Škrat je vrgel na rame ajdov stog in se napotil v 
grad. Graščak veli izpustiti iz hleva divjega bika za 
starcem. Podivjani bik je kar pihal, tako besen je 
bil. Divjal je za škratom in ga hotel napasti sredi aj-
dovega strnišča. Toda ni bilo, kot je pričakoval gra-
ščak. Škrat je prijel bika za rog in ga zavihtel tja po 
strnišču. Baje je to graščaka tako razburilo, da je 
od jeze počil. Tlačani so njegovo smrt veselo pro-
slavili, škrata pa so kot rešitelja imeli zelo v čislih.

Terski graščak in pastirji 
Graščak terskega gradu je imel nad 300 ovc 

in je iskal pastirja. Toda nihče ni zdržal v njego-
vi službi, tako je bil hudoben in krut. Tiste čase 
so na Ljubnem živeli trije bratje, revni kot cerkve-
na miš. Sklenili so se potegovati za službo na ter-
skem gradu. Prvi se je zglasil v gradu in prosil za 
službo. Graščak ga je premeril od peta do glave 
in rekel: »Vzamem te – jutri zarana pridi, da boš 
gnal na pašo.« 

Prvi brat je ovce gnal na pašnik. Komaj je raz-
gnal trop, že je prišel grajski oskrbnik in dejal: 
»Graščak hoče ovco, ker ima obisk.« Fant je seve-
da ubogal in izročil najlepšo ovco oskrbniku. Zve-
čer je graščak štel ovce in zavpil: »Ena manjka!« 
Pri tem je grdo pogledal fanta, ki mu je pojasnil, 
da jo je izročil grajskemu oskrbniku, ker je trdil, 
da je graščak tako odredili. Nič ni pomagalo, gra-
ščak je vpil in nagnal fanta brez plačila. 

Naslednji dan je prišel na grad drugi brat in 
se ponudil za pastirja. Graščak mu je dejal, da 
že ima ovčarja, potrebuje pa kravarja. Fant je od-
gnal krave na pašo in si zabičeval, da ne bo na-
sedel oskrbniku, kot je brat, ko mu je izročil ovco. 
Zgodilo pa se je, da je ena od krav na paši povr-
gla. Pastir se je tega veselil, saj bo graščak goto-
vo vesel enega repa več. Graščak je spet štel kra-
ve in začel vpiti, da ena krava preveč. Fant mu je 
dopovedoval, da je pač ena krava povrgla, toda 

nič ni pomagalo, graščak je pastirja nagnal brez 
vsakega plačila. češ, da se ni držal dogovora. 

Tretji dan pride na grad najmlajši od bratov. 
Graščak ga pisano gleda in neprijazno vpraša: 
»Kaj hočeš od mene, zmene?« Fant vpraša, če 
potrebuje kravarja. Graščak pa zarohni: »Kravar-
ja že imam. Konje lahko paseš, če želiš.« Fant je 
bil pripravljen pasti konje. Sredi opoldneva stopi 
graščak pred grad in zažvižga. Vranec med dru-
gimi konji je zahrzal in oddivjal proti gradu, pa-
stir pa je spretno zajahal konja in ga suval v tre-
buh, da je z vso brzino pridrvel pred grad in poho-
dil graščaka. Pastir konja ni razjahal – peljal ga 
je na sejem ter tam prodal. Z izkupičkom je pla-
čal tudi oba brata. Baje je grad po smrti trinoga 
kmalu razpadel.

Leponjivski grad
Na Gregorčevem hribu, nad potokom Ljubija 

je nekoč stal grad. Domačini vedo povedati mar-
sikatero zgodbo v zvezi z gradom. Nihče več ne 
ve, kakšen je grad bil, so pa še vidne razvaline 
nekdanje stavbe. Kdo je bil graščak, tudi ni zna-
no. Verjetno je bilo tam okoli nekoč naselje. Voja-
ške specialke omenjajo hrib, na katerem je grad 
stal, kot Gradišče. Kot pripoveduje sedanji lastnik 
zemljišča, so tam nekoč živeli staroselci, ki so še 
častili malike. Gregorc se pri tem sklicuje na pri-
povedi svojega starega očeta. 

Mimo vseh pripovedi pa je jasno, da je na Gra-
dišču stal grad. Ruševine dajo slutiti, da je bil lepo 
grajen, to pričajo lepo klesani kamni ruševin. Ko 
so gradili šmihelsko cerkev sv. Mihaela, so vozili 
kamne z ruševin gradu. Tako je zapisal šmihelski 
kronist Lovro Goličnik. V svojem zapisu Goličnik 
ne omenja staroselcev, pač pa opisuje ribnik, ki 
naj bi bil nekoč graščinski, saj so v njem baje go-
jili ribe za potrebe graščinskih, služil pa je tudi kot 
zbiralnik vode za grad. Glede gojišča rib za potre-
be gradu je Goličnik sicer imel pomisleke, saj bi 
voda potem ne bila primerna za pitje.

Slikar Karl Russ je leta 1810 takole naslikal Gornji Grad. Razglednico je založil Janez Mavrič leta 2010.
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Gospodarstvo 

AGENCIJA DOLINA AVANTUR

Vodni užitki v soteskah porečja Savinje
Turistična sezona je na vrhuncu. 

V naših krajih je veliko tujcev, ki so 
našo dolino prepoznali kot turistič-
ni biser. Večinoma gre za turiste, ki 
radi aktivno preživljajo prosti čas, 
zanimajo pa jih tudi lokalne narav-
ne in kulturne znamenitosti. Že se-
daj je ponudba aktivnih počitnic 
dovolj pestra, novost v ponudbi pa 
je agencija Dolina avantur.

Zgornja Savinjska dolina ima 
vse danosti za tako aktivno pre-
življanje prostega časa. Naravne 
in kulturne znamenitosti s pridom 

dobro leto izkoriščajo v agenci-
ji Dolina avantur, ki je agencija 
za športe na prostem z izkušeni-
mi vodniki iz vseh koncev Sloveni-
je, nahaja pa se v Lučah. Ponosni 
na neokrnjeno naravo turiste po-
peljejo v skrite kotičke, divje kanjo-
ne, na nepozabne kolesarske spu-
ste in še kam.

Aktivnosti v ponudbi je veliko, ta-
ko da so pripravili pakete aktivnih 
počitnic, v katerih vsak lahko najde 
skupek aktivnost po svojem okusu. 
Po vzoru na vodilno središče za vo-

dne športe, porečje Soče, ponujajo 
vodna doživetja, pohodništvo, pla-
ninarjenje, plezanje, kolesarjenje. V 
ponudbi imajo novost v naših kra-
jih, in sicer soteskanje. Gre za mla-
do adrenalinsko športno panogo, 
ki izhaja iz človekove želje po ne-
znanem in skrivnostnem. Soteska-
nje je spust po neokrnjenih sote-
skah, plavanje po kristalno čistih 
tolmunih, spuščanje po slapovih. 

Naša dolina je obkrožena z vi-
sokimi vrhovi gora. Voda je na svo-
ji poti z vrhov proti strugi Savinje v 

gorska pobočja utrla ozke soteske. 
Te soteske in kanjoni so nadvse za-
nimivi, prepredeni z ozkimi preho-
di, s slapovi in tolmuni, zato so izvr-
stno okolje za spoznavanje te zani-
mive športne panoge.

Agencija Dolina avantur s svo-
jo ponudbo želi postaviti Zgornjo 
Savinjsko dolino na zemljevid ta-
ko imenovanega outdoor turizma 
podobno, kot je to uspelo adrena-
linskim navdušencem v dolini re-
ke Soče.

Roman Mežnar

ZGORNJA SAVINJSKA DOLINA

Pelinolista ambrozija je izredno 
alergena rastlina

»Pelinolistna ambrozija je poletna enole-
tnica, ki zraste tudi do 2 m visoko. Običaj-
no je precej razvejana, razvejitev se začne že 
2 do 4 cm nad zemljo. Listi so sestavljeni in 
nazobčani kot pri praproti, dolgi 4 do 10 cm. 
Malo so podobni listom pelina. Na obeh stra-
neh so svetlo zeleni z bledimi žilami ter be-
limi prileglimi dlačicami na spodnji strani li-
stov. Steblo je rdečkasto in dlakavo. Rastlina 
zacveti proti koncu julija. Podolgovate cvetne 
glavice (socvetja) na koncu vrhnjih vej skri-
vajo velike količine cvetnega prahu, ki je pov-
zročitelj senenega nahoda in astme. Znano 
je, da pelinolistna ambrozija povzroča več 
in hujše težave kot cvetni prah avtohtonih ra-

stlin spomladi oziroma v začetku poletja. Seme ostane v zemlji kaljivo 
20 let in več.

Rastlina se je iz svojega naravnega rastišča v Severni Ameriki s kmetij-
skimi pridelki in skupaj s semenom kulturnih rastlin razširila tudi v Evropo, 
kjer se nezadržno širi. Vpliv pelinolistne ambrozije na zdravje ljudi ni ome-
jen samo na območje, kjer rastlina raste. Ambrozija namreč proizvaja zelo 
velike količine lahkega cvetnega prahu, ki ga veter raznaša tudi do 200 km 
stran od rastišča. Uvrščamo jo med tako imenovane invazivne rastline.«

Pelinolista ambrozija na rastišču v Nazarjah (Foto: ML)

ŠTEFKA GOLTNIK,
koordinator II 
Kmetijske svetovalne 
službe Mozirje

Fitosanitarna inšpekcija, ob-
močna enota Celje, ki sodi v okvir 
ministrstva za kmetijstvo in oko-
lje, je v teh dneh na občine širšega 
celjskega območja naslovila okro-
žnico, s katero obvešča o škodljivi 
in alergeni rastlini ambrozija, ki se 
v tem času razrašča in pripravlja 
na cvetenje. V okrožnici je navede-
na tudi dolžnost vseh lastnikov ze-
mljišč, da rastlino zatirajo oziroma 
odstranjujejo.

Med prejemnicami obvestila so 
tudi vse zgornjesavinjske občine. 

Poziv velja tudi za vse ostale lastni-
ke zemljišč, na katerih se ta rasti-
šča nahajajo. Cvetni prah ambrozi-
je, ki bo v teh dneh zacvetela, je iz-
redno škodljiv in povzroča alergije 
pri številnih prebivalcih. Pelinolista 
ambrozija raste tako na obdelanih 
kot na neobdelanih zemljiščih in jo 
je dokaj težko izkoreniniti. 

V dokumentu je zapisano: »Ob-
veščamo vas, da je bila na podla-
gi 73. člena Zakona o zdravstve-
nem varstvu rastlin (Uradni list RS, 
št. 62/07 – uradno prečiščeno be-

sedilo in 36/10) izdana Odredba o 
ukrepih za zatiranje škodljivih ra-
stlin iz rodu Ambrosia. Po tej od-
redbi je posebno nadzorovano ob-
močje celotno ozemlje Republike 
Slovenije.« Imetnikom zemljišča je 
naloženo, da morajo na površini, 
kjer rastejo škodljive rastline iz ro-
du Ambrosia, izvajati več ukrepov 
z namenom zatiranja.

Potrebno je odstraniti omenjene 
rastline s koreninami vred ali od-
straniti njihov nadzemni del na na-

čin, da se škodljiva rastlina v tej ra-
stni dobi ne obraste več. V rastni 
dobi do konca septembra je taka 
zemljišča treba redno opazovati in 
ukrepati. 

Nadzor izvajanja ukrepov iz 
omenjene odredbe opravlja fitosa-
nitarna inšpekcija. »Ker gre za ze-
lo škodljivo rastlino, vas pozivamo, 
da čim prej opravite preglede in iz-
vedete ustrezne ukrepe,« je še za-
pisano.

Marija Lebar
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DVA NOVA DOKUMENTARNA FILMA

Flosarska in olcerska dediščina za poznejše rodove

Predsednik Savinjskega gozdarskega društva Alojz Gluk (desno) je tistim, 
ki so sodelovali pri lanski sečnji in spravilu lesa in pri nastajanju filma, v 

zahvalo izročil kopije na DVD-jih. (Foto: Marija Lebar)

Nedavno so v kulturni dvorani v 
Radmirju predstavili dva nova do-
kumentarna filma. Prvi je bil posnet 
ob jubilejnem 50. Flosarskem balu, 
drugi lansko leto in prikazuje delo 
olcerjev v polpretekli dobi v zgor-
njesavinjskih gozdovih.

Projekcija obeh filmov je vzbudi-
la veliko zanimanje in sedeži v rad-
mirski dvorani so bili dobro zase-
deni. Oba filma sta bila širši javno-
sti tokrat prikazana prvič, Na pred-
stavitvi je bilo kar nekaj tistih, ki so 
pri snemanju sodelovali bodisi kot 
avtorji bodisi kot igralci, ki pa to ni-
so bili, saj se je oba filma snema-
lo v živo na terenu in prikazujeta 
dogajanja in dela v resničnem ži-

rabljali drvarji, ki so ves teden pre-
bivali v gozdu.

Oba filma sta dragocena doku-
mentarca, ki bosta ohranila števil-
ne ljudske običaje in načine dela 
– pretežno ročnega – za poznejše 
rodove. Gledalci so bili po aplavzu 
sodeč navdušeni. 

Marija Lebar

Občina Ljubno organizirali prikaz 
sečnje in spravila lesa po starem. 
Dogajanje je ves čas spremljala 
kamera pod budnim očesom Fra-
nja Bezovnika. Gledalcu film pri-
čara delo olcarjev vse od odkaza 
smrek za posek do izdelave škor-
jevke – zavetišča napravljenega iz 
smrekovih skorij. Zavetišče so upo-

LOVSKA DRUŽINA LUČE

S krstom sprejeli 
»novega« tovariša

Mirko Krajner je najprej utrpel batine s strani sodnika, nekaj pa mu jih je 
za njim z neprikritim veseljem naložila tudi žena. (Foto: Marija Šukalo)

Po lovsko čisto normalni zamu-
di so lučki lovci drugo nedeljo v av-
gustu pod streho spravili letošnji 
krst zelenca. Z njim so v svoje vrste 
sprejeli tovariša, ki je ustrelil prvo 
trofejo velike divjadi. S tem običa-
jem so obogatili dogajanje ob 43. 
Lučkem dnevu. 

Zelena bratovščina se je nava-
dno po uspešnem lovu podala v 
domačo gostilno, kjer se je ob ko-
zarčku poveselila in pogovorila o 
poteku lova ter sprejela novince v 
svoje vrste. Ob tem so ga dodobra 

izprašali, pri čemer so bili prisotni 
sodnik, porotniki, tožnik in zagovor-
nik ter seveda bodoči lovec. Tokrat 
so izprašali Mirka Kramerja iz Mo-
zirja, ki je že vrsto let član LD Luče. 
Šaljiva vprašanja in zbadljivi odgo-
vori so dodobra nasmejali gledal-
ce. Kljub temu da je Kramer poka-
zal veliko mero znanja in iznajdlji-
vosti, je sledila kazen: trije udarci z 
leskovo palico letošnje rasti. Izvršil 
jo je sodnik, ki je udarce usmeril na 
tisti del telesa, kjer se konča križ. 

Marija Šukalo

TD MOZIRJE PRED 120-LETNICO

Jesenska zgodba za 
domačine in obiskovalce
Mozirsko turistično društvo bo 

8. septembra obeležilo dvanajst 
desetletij delovanja. Ob tej priliki 
bo potekal projekt imenovan Je-
senska zgodba, namenjen doma-
činom in vsem, ki jih bo zanimala 
zgodovina kraja.

V projektu bodo poleg članov 
turističnega društva sodelovali še 
Javni sklad RS za kulturne dejav-
nosti in Kulturno društvo Mozirje. 
Oboji se bodo jubilejnikom pridru-
žili pri organizaciji osrednje slo-
vesnosti, ki bo ob 18. uri v dvora-
ni kulturnega doma. Na njej bodo 
podeljena priznanja Turistične zve-
ze Slovenije, posebno bo prejel Ale-
ksander Videčnik. 

Že prej, ob deveti in štirinajsti uri, 
bosta organizirana dva vodena 
ogleda kraja. Za to priložnost bo s 

strani podjetja Nobis Turizem uspo-
sobljen poseben turistični vodnik. 
Udeleženci se bodo od Muzejske 
zbirke Mozirje in Mozirjani sprehodi-
li od hiše do hiše in o njih ter druži-
nah, ki so v njih živele, izvedeli veliko 
zanimivosti. Marsikdo, čeprav do-
mačin, ne pozna zgodovine kraja, 
v katerem živi. Lokalni prebivalci, va-
bljeni bodo vsi Zgornjesavinjčani in 
drugi, ki bi jih utegnila tema zanima-
ti, bodo tako imeli priložnost dodo-
bra spoznati kulturno dediščino Mo-
zirja, v navezi s sedanjim življenjem 
domačinov.

Ob tej priložnosti bo izdana tudi 
brošura imenovana Po poteh kul-
turne dediščine Mozirja, ki naj bi 
pripomogla k še večji razpoznav-
nosti kraja. 

Benjamin Kanjir

vljenju. Vsebina obeh je obarvana 
predvsem etnografsko.

V filmu o balu, pod katerega se 
je podpisalo več avtorjev, so prika-
zani številni običaji povezani z nek-
danjim življenjem olcarjev in flo-
sarjev. Predstavljeno je njihovo tež-
ko življenje vse od spravila lesa po 
rižah v dolino, do izdelave flosa in 
odhoda na rajžo. Vmes so prikaza-
ni bolj smešni običaji, s katerimi so 
si ljudje sladili in krajšali truda pol-
ne ure dela.

Lani so ob mednarodnem letu 
gozdov in v sklopu prireditev Flo-
sarskega bala Savinjsko gozdar-
sko društvo iz Nazarij, Zavod za 
gozdove Slovenije, OE Nazarje in 
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letu, bo pa obogatena prav z naj-
novejšimi informacijami, študijo in 
najdenimi predmeti. 

Raziskave v minulem arheolo-
škem taboru v Potočki zijalki je s 
svojimi dognanji in predvidevanji 
podkrepil znani slovenski arheo-
log dr. Boštjan Odar, ki je prikazal 

vzporednice, podobnost in poseb-
nosti s ključnimi paleolitskimi naj-
dišči v Evropi. Njegove teze bodo 
skupaj z najdenimi predmeti v na-
daljevanju proučili tudi na univer-
zi v Cambridgeu. Odar pričakuje, 
da bo njegova teorija o »svetišču« 
v Potočki zijalki prej ko slej doživela 
potrditve tudi s pogledi drugih do-
mačih in tujih strokovnjakov.

Tekst in foto: Jože Miklavc

Organizacije 

PROSTOVOLJNO GASILSKO DRUŠTVO LUČE

Ob praznovanju stoletnice odprta razstava
Na programu občinske slavno-

stne seje v Lučah je bilo tudi od-
prtje in ogled razstave, ki priča o 
stoletnem delovanju tamkajšnje-
ga prostovoljnega gasilskega dru-
štva. Razstava je postregla z zani-
mivimi in starimi eksponati iz zgo-
dovine društva, ki je letos prejelo 
občinsko priznanje.

Razstavo so postavile Jožica 
Podkrajnik, Marjana Šiljar Strgar 
in Andreja Urh. Nekaj gradiva so 
zbrale že lani, ko je bila podobna 
razstava, le v manjšem obsegu, 
postavljena v gasilskem domu. To-

krat jim je prostor v kulturi dvora-
ni dopuščal obširnejšo postavitev. 
Precej gradiva hranijo v samem 
gasilskem društvu, na voljo so tudi 
bilteni prejšnjih obletnic. Kar nekaj 
pomembnih dokumentov so dobi-
le od občanov, med njimi tudi listi-
no o ustanovnem članstvu in neka-
tera starejša priznanja.

Marija Lebar

POTOČKA ZIJALKA ŠE NI POVSEM »PRAZNA«

Odkritja so vzpodbudila arheologa Odarja k 
nadaljnjim raziskavam

Dr. Boštjan Odar: »O Potočki zijalki 
še nismo povedali zadnje zgodbe.« 

Izpiranje grušča v Solčavi so spremljali domači in tuji arheologi. 
(Fotodokumentacija Center Rinka) 

Nives Kovačec iz Varpolj, štu-
dentka filozofske fakultete, progra-
ma arheologija:

»Kot študentka četrtega letnika 
univerzitetnega študija arheologije 
lahko rečem, da je študij zelo zani-
miv, privlačen in po svoje težak. Ve-
liko dela je z materiali in precej teren-
ske prakse, profesorji pa so brez iz-
jeme veliki strokovnjaki na svojem 
področju in so tesno povezani s štu-
denti ter dostopni za komunikacijo v 
vseh pogledih.

Želela bi ostati v arheologiji ali vsaj povezana z umetnostno zgodovino, 
kjer bi se podrobneje srečala z rimsko umetnostjo in arheologijo ter s po-
znim srednjim vekom; gradovi, stara mestna jedra. Kot zaposlitev bi me ze-
lo privlačilo tudi delo v muzeju in turizmu, kjer bi uporabila znanje iz arheo-
logije. No, najprej pa me čaka zaključek študija in diploma.«

Na razstavi si je bilo moč ogledati 
zanimive eksponate iz zgodovine 
društva. (Foto: Marija Lebar)

V teku izkopavanj, izpiranja izko-
panega materiala iz Potočke zijal-
ke in sočasnih raziskav so med tre-
mi tonami izkopanega materiala 
ob izpiranji v Solčavi našli več zani-
mivih predmetov, ki izhajajo iz do-
gajanja v daljni preteklosti. Arheo-
logi so v grušču iz Potočke zijalke 
našli precej kosti in drugih drobnih 
predmetov, ki jih je dr. Boštjan Bro-
dar pustil v jami. Našli so tudi nekaj 
drobnih orodij, ki dopolnjujejo do-
sedanje teorije in nekatere domne-
ve ter odpirajo nova vprašanja. 

»Raziskovalci so našli dve drob-
ni rezili, za kateri ni dvoma, da sta 
delo človeških rok, ugotoviti mo-
rajo še izvor kamnov, iz katerih so 

ka. Našli so tudi vrhnji del koščene 
konice, primerjali jo bodo z že naj-
denimi konicami, ki so shranjene v 
Pokrajinskem muzeju Celje. Zani-
manje je vzbudil tudi rumen oker 
– barvilo, ki so ga praljudje upora-
bljali za poslikave,« nam je med pr-
vimi zaupal Marko Slapnik, koor-
dinator v timu organizatorjev razi-
skave. 

Pri mokrem izpiranju na sitih je 
sodeloval tudi belgijski arheolog, ki 
živi in dela v Nemčiji, dr. Luc More-
au, evropsko znani strokovnjak za 
paleolitska kamena orodja in pale-
olitik. V okviru svoje študije bo ob 
bok k avstrijskim in nemškim pale-
olitskim postojankam postavil tudi 
visokogorsko paleolitsko najdišče 
Potočko zijalko, kakršnih v Avstriji 
in Nemčiji nimajo. Študija bo publi-
cirana predvidoma v naslednjem 

orodja izdelana. Iz tega bodo skle-
pali na migracije tedanjega člove-
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TRNOVČKA BRV

Kmalu res samo spomin?

Slikoviti skoki z brvi v Savinjo (Foto: Jože Miklavc)

Že vrsto let Savinja ni bila ta-
ko oblegana kot letošnje leto. Ribe, 
baje so zelo redke, v plitvih tolmu-
nih »švicajo«, saj jih kopalci gleda-
jo skozi ovalna stekla, sem ter tja 
pa kakšen štirinožni ostrostrelec ce-
lo žuga s priborom za podvodni kri-
volov. Vroče je tudi županu občine 
Rečica ob Savinji Vinku Jeraju, ki še 
ni zasadil lopate na mestu, kjer se 
sločijo zarjavele jeklene vrvi in se je 
les že zdavnaj naveličal ljudi in vre-
mena, ki ga neprestano »utrujajo«. 
Medtem pa je legendarna Trnovčka 
brv po vseh grožnjah in popisanem 

papirju le še spomin na čase, ko so 
pred skoraj pol stoletja prvič nape-
li »strune« čez lesene pilote in tako 
ustvarili znano gugalnico in skakal-
nico za poletne kopalce. 

Tako je tudi še zdaj in če so ti 
skoki z brvi zares zadnji, si bo mar-
sikdo od vpletenih v gradnjo nove-
ga mostu in cestne povezave med 
Spodnjo Rečico (Renekom) in Tr-
novcem precej oddahnil. No, naj-
prej pa se naj ohladi vsaj zrak, ki 
te dni že grozeče uničuje naravo in 
voljo v ljudeh.

Jože Miklavc

OVČARSKI PRAZNIK V ŠMIHELU 

Vaščani s ponosom prikazali življenje nekoč

Albina Rajter in Andraž Goličnik sta gledalce nasmejala s humornimi vložki. 
(Foto: Ciril M. Sem)

Ovca Meta se je osvežila v hladni kopeli. (Foto: Ciril M. Sem)

Cepljenje šiklnov za streho pastirskega stana. (Foto: Ciril M. Sem)

36. Ovčarski praznik v Šmihelu 
je tudi letos ponudil pestro dogaja-
nje, ki ga je pripravilo Društvo po-
deželske mladine Šmihel ob pomo-
či domačinov. V soboto je potekal 

igrani prikaz življenja nekoč, s ka-
terim so vaščani po besedah pred-
sednika društva Boštjana Golični-
ka želeli pokazati, da so ponosni 
na ljudi, hribovja, osamljene kme-

tije in naravo, v kateri živijo. 
Goličnik je poudaril, da je na-

men Ovčarskega praznika ohra-
njanje korenin prednikov, za kar se 
v dneh pred praznikom trudi vsa 
vas. Po njegovih besedah je to sad 
složnosti in razumevanja med lju-
dmi, iz česar lahko nastane mar-
sikaj. 

Prireditev in priprave na njo so 
bile tako tudi letos okronane z vra-
golijami in smehom. Program sta 
povezovala Albina Rajter in Andraž 
Goličnik, za zvok harmonike in pe-
sem je poskrbela lučko-šmihelska 
naveza, ansambel Kratek stik. Obi-
skovalci so si lahko ogledali pra-
nje in striženje ovc, spoznali so de-
lo pastirja in okusili dobrote pasti-
ric Mojce in Marinke. Videli so reza-
nje slame za ovce in sekanje smre-
čja za steljo, cepljenje šiklnov, iz-
delovanje brezovih metel in kuha-
nje smole. Priča so bili tudi prede-
lavi volne – od cufanja, krtačenja 
do predenja in štrikanja. Med prika-

zom življenja nekoč je domačinka 
Ančka poskrbela, da grla mojstrov 
niso bila suha. 

Vzdušje so z domačnostjo na-
polnili glasovi pevcev moškega 
pevskega zbora iz Šmihela, pro-
gram so popestrili še domači pritr-
kovalci, ki so iz zvonika cerkve sv. 
Mihaela zvabili pesem zvonov. 

Obiskovalci so se lahko spreho-
dili med stojnicami, kjer so svoje iz-
delke prodajali tako domačini kot 
drugi. Stojnice so ponujale pestro 
izbiro domačih jedi, žganj, likerjev, 
olj, medu, izdelkov iz blaga, lesa in 
drugih. Svojevrsten čar je prireditvi 
dodala tradicionalna stojnica do-
brot kmečkih žena in deklet iz Šmi-
hela, ki je s pecivi in domačim kru-
hom potešila tiste obiskovalce, ki 
so želeli pristnost kraja okusiti tudi 
skozi kulinariko.

Več fotografij si lahko ogleda-
te v fotogaleriji na www.savinjske.
com (geslo: ov36sm).

Mateja Goltnik
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HOTEL PLESNIK V LOGARSKI DOLINI

Ustanovili bridge klub in izvedli turnir

Tekmovanja v bridžu so lahko individualna, parska ali moštvena. (Foto: Jože Miklavc)

Prva predsednica kluba Martina Plesnik: »V 
Logarski dolini in kot hotel imamo idealne 

pogoje za delovanje kluba in organizacijo bridž 
turnirjev.« (Foto: Jože Miklavc)

DESET LET ANSAMBLA GOLTE 

Ob jubileju tretja zgoščenka in 
spektakularen koncert

Andrej (spredaj) in Grega Rak (levo) ter Toni 
Drobež bodo desetletnico obstoja ansambla 

proslavili s koncertom v Športni dvorani Mozirje. 
(Foto: Matej Rojin)

Letos mineva deset let od nastanka ansam-
bla Golte. Ob tej priložnosti bodo izdali tretjo zgo-
ščenko z naslovom Nocoj prižgi mi luč in okto-
bra nastopili na velikem koncertu v Mozirju. 

Kot se za praznično zgoščenko spodobi, bo 
zelo glasbeno bogata. Na njej se bodo predsta-
vili številni avtorji, nekaj bo tudi novih priredb. 
Člani ansambla so predvsem ponosni, da bo-
do na zgoščenki tudi skladbe, katerih avtorji so 
sami. K sodelovanju so povabili številne glasbe-
ne prijatelje. Tako bodo z njimi zazveneli ansam-
bel Minutka, oktet Žetev iz Luč, Irena Vrčkovnik 
in drugi. 

V petek, 5 oktobra, ob 20. uri bodo v mozirski 
športni dvorani pripravili spektakularen koncert 
in v goste povabili The Moonlighting Orkestra, 
Ireno Vrčkovnik, oktet Žetev, njihove dosedanje 
mentorje: Robija Zupana, Igorja Podpečana, Mi-
tjo Mastnaka. Vizualni spektakel, vreden ogleda, 
bo vodil Franci Podbrežnik. Koncert bo snemala 
Golica TV. Vstopnice so že v prodaji.

AR

Bridge zveza Slovenije je od letošnjega januar-
ja bogatejša za deseti klub, Bridge klub Plesnik. 
Klub s sedežem v Logarski dolini so ustanovili 
potem, ko so že nekaj let v Hotelu Plesnik pote-
kali bridž turnirji, z udeleženci pretežno iz Avstri-
je in manjšim številom tekmovalcev iz Slovenije. 
V času od 17. do 19. avgusta pa so pri Plesniko-
vih priredili mednarodni turnir z otvoritvijo novega 
Bridge kluba Plesnik. Tako na turnirju kot na kraj-
ši otvoritveni slovesnosti je sodelovalo več kot 60 
udeležencev, od tega dvanajst iz Slovenije. 

Bridž je šport za vse življenje, so nas prepriče-
vali udeleženci na turnirju v Logarski dolini. So-
delovanje s Plesnikovimi se je v minulih letih iz-
kazalo za izjemna doživetja ob turnirjih ter biva-
nju v Logarski dolini ter že znanim gostoljubjem 
na Solčavskem. Tako je bila ustanovitev samo-
stojnega kluba že kar logična posledica. Prva 
predsednica kluba je postala Martina Plesnik, ki 
je tudi sama strastna igralka. 

Klub je formalno pričel z delom že v začetku 
letošnjega leta, ko je bil registriran kot društvo 

pri Upravni enoti Mozirje, februarja pa je priredil 
Plesnik open parski in nato še Plesnik open mo-
štveni turnir. Na avgustovskem mednarodnem 
turnirju je sodelovalo 22 tekmovalnih parov, naj-
starejša udeleženka Christel Wlofgang iz Avstri-
je, ki je igrala tudi v paru z Dragico Plesnik, se 
lahko postavlja s kar 96 leti. 

Najuspešnejše tekmovalne pare so ob zaključ-
ku sobotnega turnirja nagradili z vabljivimi prak-
tičnimi darili. Za prva mesta so jih prejeli Silvana 
Rojko in Milan Pavlin ter Milica Marin in George 
Summers iz BK Maribor ter Štefan Cimer in The-
odor Dobrič iz BK Kočevje. Tako trener bridža Mi-
chael Knoll kot glavni organizator turnirja Richard 
Mick sta ob koncu pritrdila, da je bila prireditev v 
Hotelu Plesnik izvedena brezhibno, s pridihom idi-
ličnega bivanja v čudoviti Logarski dolini. Zado-
voljna je bila tudi direktorica hotela Marjana Cvet-
ko, ki ima v času poletja in dopustov obilo dela tu-
di z drugimi gosti, kar je, kot nam je dejala, »v teh 
kriznih časih le obliž na sicer vse težje poslova-
nje, ki je posledica pomanjkanja denarja in slabih 
obetov za normalno življenje ljudi«.

Jože Miklavc

Bridž je priljubljena igra z remi kartami.  
Igra ga več kot 60 milijonov ljudi po sve-
tu, opredeljen pa je kot »miselni šport«, 
vendar ni zgolj možganska telovadba. Po-
nuja praktično neskončno število kombi-
nacij, zato je vsaka partija novo, enkratno 
doživetje. Lahko ga igrajo zdravi in inva-
lidni ljudje: gluhi, celo slepi igralci so že 
nastopali na svetovnih prvenstvih. 
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VRTEC BOČNA

Prespali v šotoru

Pogumni bočki malčki z lovcema in Rdečo kapico

V vrtcu Bočna je skozi vse leto potekal vrtec 
v naravi, ki ga je obiskovalo dvanajst otrok, sta-
rih od tri do šest let. V vseh letnih časih so otro-
ci prihajali na obisk k Rdeči kapici (vzgojiteljici 
Sandri) in ji pomagali pri reševanju najrazličnej-
ših težav.

Na prvem srečanju so otroci Rdeči kapici po-
magali poiskati košaro, ki jo je v gozd odnesel hu-
dobni volk. Naloga sploh ni bila enostavna, saj so 
na poti naleteli na številne ovire, katere so morali 
premagati, da so lažje prišli na sled hudobnemu 

volku in na koncu vendarle našli košaro.
Drugo srečanje je potekalo v zimskem času 

in bočki otroci so pokazali, da so iz pravega te-
sta, saj so klub izredno nizkim temperaturam 
Rdeči kapici nesebično  pomagali narediti ptičjo 
hišico iz samih naravnih materialov, ki so jih na-
šli v gozdu. S svojim plemenitim dejanjem so pri-
pomogli, da so ptički lažje preživeli zimo.

Pozno pomladi so otroci zopet obiskali Rdečo 
kapico in se ji pridružili pri pripravi obeda za bol-
no babico. Hudobni volk je raztrgal in razpihal 

recept, zato so ga morali otroci najprej poiska-
ti in si z določenimi nalogami prislužiti sestavine 
za pripravo obeda. Seveda jim je to uspelo in iz 
vseh prisluženih sestavin so pripravili babici čaj 
iz materine dušice ter bezgove palačinke, s kate-
rimi so se lahko tudi sami posladkali.

Ker poletje že trka na vrata in se tudi Rdeča 
kapica odpravlja na dopust, so se otroci od nje 
poslovili in jo pospremili do babice. Na poti, ki je 
bila dolga in polna nevarnosti, so morali otroci 
premagati številne ovire in opraviti različne na-
loge, da bi se lahko ubranili pred strašnim vol-
kom. Na poti pa niso bile samo ovire in naloge, 
ampak so srečali so tudi dva lovca (vzgojiteljico 
Minko in lovca Petra Krajnca), ki sta otrokom po-
kazala svoji puški in jim obljubila pomoč, če se 
slučajno pojavi hudobni volk. 

Vsi skupaj so se veselili, da so varno prispeli 
do babice (vzgojiteljice Irene), ki jim je postregla 
z večerjo v naravi. Petje in ples sta se razlegala 
po vasi vse do poznega večera, ko so se otroci 
odpravili na nočni sprehod s svetilkami, nato pa 
na zaslužen počitek v šotor.

Otroci so si skozi vse leto nabirali izkušnje in 
korajžo za preživetje v naravi, zato je bilo zanje 
spanje v šotoru brez staršev nepozabno dožive-
tje, ki jim bo še dolgo ostalo v lepem spominu.

Sandra Gregorc
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TRADICIONALNI NOGOMETNI TURNIR V LUČAH

Zmaga ostala doma

Vztrajnost igralcev niso zmotile niti plohe. (Foto: Marija Šukalo)

V Lučah so v okviru 43. Lučke-
ga dneva pripravili nogometni tur-
nir. Na njem je nastopilo dvanajst 
ekip iz različnih krajev naše doli-
ne in širše. Do prvega polfinalne-
ga boja so se uspeli prebiti luč-
ki Luftarji in Izbrisani. Domačini 
so nasprotnikom zabili dva gola, 
obenem pa je njihov vratar ubranil 
vse strele. V drugem polfinalnem 
obračunu so se pomerili Pumpa 

bar in KMN Ljubno. Slednji so mo-
rali pri rezultatu 4:1 priznati pre-
moč lanskoletnih zmagovalcev 
turnirja. O tretjem mestu so odlo-
čali kazenski streli med KMN Ljub-
no in Izbrisanimi, kjer so Ljubenci 
pokazali več natančnosti in zbra-
nosti. Finalni obračun med Luftarji 
in Pumpa barom se je končal z re-
zultatom 2:0.

Marija Šukalo

TRADICIONALNA ROKOMETNA TEKMA V LUČAH

Mladi premagali malo 
manj mlade

Mladi so si v prvem polčasu priborili prednost, ki jim je prinesla zmago. 
(Foto: Marija Šukalo)

V Lučah ima rokomet lepo tradi-
cijo, zato ni naključje, da se ob tu-
ristični prireditvi Lučki dan zbere-
jo ljubitelji tovrstnega športa. Dru-
gi petek v avgustu so se na špor-
tnem igrišču pomerili stalni rivali, 
ekipi Stari in Mladi.

Uvodne minute igre so najbolje 
izkoristili mladi, ki so zabili prvi gol 

in ves prvi polčas vodili ter ga za-
ključili s štirimi goli razlike. V dru-
gem polčasu je bila igra izenače-
na. Tudi mreže vratarjev so se na 
obeh straneh zatresle po devet-
krat, zato je le vodstvo iz prvega 
polčasa pripomoglo k zmagi eki-
pe Mladi. 

Marija Šukalo

ULIČNA KOŠARKA V LUČAH

Pokal turnirja za ekipo 3PL

Letos so košarkarji zaradi dežja svoje tekme preselili v športno dvorano. 
(Foto: Marija Šukalo)

Turnir v ulični košarki v Lučah se 
je letos z igrišča pred osnovno šolo 
zaradi dežja preselil v športno dvo-
rano. Drugo soboto v avgustu se je 
pod košem pomerilo sedem ekip iz 
različnih krajev naše doline. 

V prvi polfinalni boj so se uvrsti-
li 3PL in Sulci. Sulci so pri tesnem 
rezultatu 15:14 morali priznati po-

raz. V drugem polfinalnem obraču-
nu sta se pomerile ekipe Cedevita 
in Veseli oblački, ki so Cedevito pre-
magali s 15:7. Tako so se oranžni 
morali boriti za tretje mesto s Sul-
ci. Tokrat so več sreče imeli igral-
ci Cedevite in zasedli tretje mesto. 
Za naslov najboljše ekipe turnir-
ja sta se pomerili ekipi 3PL in Ve-

seli oblački. Napete borbe so do-
kazovale, da se na parketu meri-
ta enakovredna nasprotnika. V več 
kot polurni napeti igri so več košar-

kaškega znanja in sreče pokazali 
3PL in Vesele oblačke premagali z 
osmimi koši razlike.

Marija Šukalo
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Šport

ROKOMETNI KLUB GORENJE

Poraz za slovo iz Mozirja

Gorenje v boju s Constato (Foto: Jože Miklavc)

Lanskoletni državni rokometni 
prvaki, Rokometni klub Gorenje, 
ki so opravili desetdnevne inten-
zivne treninge pred novo sezono 
v Mozirju in na Golteh, so v špor-
tni dvorani v Mozirju zaigrali še z 
romunskim rokometnim prvakom 
Constato. V prijateljski tekmi so 
gostje izkazali majhno premoč. Ti 
so bili tako v napadu kot v obram-
bi s precej višjimi igralci kot gore-

njčani prav zato v prednosti. Ro-
kometaši iz Velenja so tako izgu-
bili tekmo z rezultatom 23:25, pol-
čas 11:13. 

Velenjski rokometaši so uspe-
šno zaključili priprave in so se še 
pomerili z rokometaši RK Krško v 
Rdeči dvorani v Velenju in tekmo 
dobili z rezultatom 30:22, polčas 
12:12.

Jože Miklavc

6. DIRKA V KARTINGU ZA SPORTSTIL POKAL V ČEDADU

Kolar ponovno slavil

Borut Kolar je v razredu R-5 rotax-max ponovno stal na zmagovalni 
stopnički. 

V italijanskem Čedadu je prvo 
soboto v avgustu potekala 6. dirka 
za Sportstil pokal v kartingu. Kljub 
neznosni vročini je v razredu R-5 
rotax-max ponovno slavil Zgornje-
savinjčan Borut Kolar.

»Bilo je peklensko vroče, ven-
dar nas to ni ustavilo. Uspel mi je 
perfekten vikend brez večjih težav 
in tako sem uspel pobrati vse mo-

žne točke in si priboriti veliko toč-
kovno prednost pred zasledovalci, 
kar mi omogoča povsem sproščen 
zaključek sezone,« ni skrival vese-
lja ob koncu tekme Kolar, ki zatrju-
je, da je za ohranitev naslova prva-
ka na predzadnji tekmi v Hajdošah 
pri Ptuju konec meseca dovolj že 
tretje mesto. 

Marija Šukalo

Zaključni turnir odbojke dal nove zmagovalce

Mešana ekipa Gmajne in domači Žefrančki (Foto: Tomi Lomšek)

Rezultati rednega dela:
Mešane ekipe: 1. Zavodnje, 2. ŠD 

Gmajna, 3. Feferoni … Moški: 1. Peč-
nik Inplantanti, 2. Pesi, 3. Drinkers …

Rezultati zaključnega turnirja:
Mešane ekipe: 1. ŠD Gmajna, 2. 

Nalubsemi, 3. Kr nike … Moški: 1. 
Pesi, 2. Pečnik Inplantanti, 3. Spo-
mladanski Žefrančki …

Redni del prvenstva poletne 
zgornjesavinjske lige odbojke na 
mivki v športnem parku Varpolje 
je popestril zaključni »play off« tur-
nir. Kar nekoliko presenetljivo je po-
mešal vrstni red na vrhu, saj ni no-
beni od ekip uspelo zadržati status 
zmagovalca iz rednega dela. Tega 
so domači »gmajnčani« odvzeli Za-
vodnjam v mešanih ekipah, med-
tem ko je »pesom« enak podvig 
uspel v moški konkurenci proti eki-
pi Pečnik Inplantanti.

Franjo Pukart

Varpoljsko športno društvo 8. 
septembra gosti še tradicionalen 
turnir naključno izžrebanih trojk ta-
ko v ženski kot moški konkurenci.

Matej Ribič zmagovalec teniškega turnirja v Krnici

V belem športu se je pomerilo 16 
rekreativcev. (Foto: Marija Šukalo)

Športno dogajanje v okviru 43. 
Lučkega dneva so obogatili tudi 
v Športno rekreativnem društvu 
Log. V Krnici so pripravili turnir v 
tenisu. Po besedah predsednice 
društva Monike Robnik kljub nji-
hovi mladosti, društvo deluje na-
mreč le slabi dve leti, z organizaci-
jo zahtevnega teniškega srečanja 
niso imeli problemov. 

V belem športu se je pomerilo 
16 rekreativcev. V prvem krogu je 
Matej Ribič premagal Boštjana Šte-

beta in po tekmi z Marjanom Kna-
pičem osvojil naslov najboljšega 
turnirja. V boj za tretje mesto sta se 
spustila Selišnika, in sicer Nace in 
Alojz. Slednji je moral priznati pre-
moč Naceta in se zadovoljiti s četr-
tim mestom.

Marija Šukalo
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KOMISIJA ZA MANDATNA VPRAŠANJA 
VOLITVE IN IMENOVANJA
OBČINSKEGA SVETA OBČINE NAZARJE
Savinjska cesta 4, 3331 NAZARJE

Na podlagi 255. in 515. člena ZAKONA o gospodarskih družbah 
(UL RS, št. 65/09 ZGD1-UPB3), 14. in 15. člena ODLOKA O USTANO-
VITVI JAVNEGA PODJETJA DOM NAZARJE D.O.O., (Uradno glasilo slo-
venskih občin, št. 24/03.08.2012- dostop na www.lex-localis.info)

RAZPISUJE PROSTO MESTO DIREKTORJA JAVNEGA 
PODJETJA DOM NAZARJE d.o.o.

Za direktorja/direktorico je lahko imenovana oseba, ki izpolnjuje 
splošne pogoje, določene z zakonom, poleg z zakonom določenimi  
pogoji tudi, da ima najmanj višjo strokovno izobrazbo tehnične, prav-
ne, ekonomske, organizacijske ali druge ustrezne smeri ter najmanj 
dve leti delovnih izkušenj na vodstvenem področju.

Direktor bo imenovan z dnem 1. 10. 2012 za mandatno obdobje 
dveh let z možnostjo podaljšanja za naslednji dve leti. Izbrani kandi-
dat bo sklenil delovne razmerje za štiriurno (polovično) delovno raz-
merje.

Vse pravice in obveznosti direktorja JP DOM Nazarje se uredijo v pi-
sni pogodbi, ki se sklene v roku petnajstih dni po imenovanju.

Direktor opravlja naloge, ki so opredeljene v 12. členu ODLOKA O 
USTANOVITVI JAVNEGA PODJETJA DOM NAZARJE, D.O.O..

     
Prijavi na razpisano mesto direktorja priložite dokazilo o izpolnje-

vanju zahtevanih pogojev o izobrazbi, kratek življenjepis z opisom 
dosedanjih delovnih izkušenj, primernost glede oddaljenosti od kra-
ja dejavnosti - glede na značaj dela, vizijo razvoja družbe. Dokazi-
lo, da kandidat ni pravnomočno obsojen za kaznivo dejanje zoper 
gospodarstvo, delovno razmerje in socialno varnost, pravni promet, 
premoženje, okolje in naravne dobrine, da mu ni bil izrečen varno-
stni ukrep prepovedi opravljanja poklica, ki še traja; da ni član or-
gana vodenja ali nadzora družbe, nad katerim je bil začet stečaj-
ni postopek, da ni bil pravnomočno obsojen na plačilo odškodnine 
upnikom v skladu z določbami zakona, ki ureja finančno poslovanje 
podjetij, o odškodninski odgovornosti, in sicer še dve leti po pravno-
močnosti sodbe.

Rok za prijavo je petnajst dni od objave razpisa na naslov:
OBČINA NAZARJE
KOMISIJA ZA MANDATNA VPRAŠANJA VOLITVE IN IMENOVANJA
Savinjska cesta 4, 
3331 NAZARJE
S pripisom na kuverti: »RAZPIS ZA DIREKTORJA JP DOM NAZARJE 

– NE ODPIRAJ«

Nepopolnih prijav KOMISIJA ne bo obravnavala.

Kandidati bodo pisno obveščeni v petnajstih dneh po opravljeni iz-
biri.

KRIVOLOV MALCE DRUGAČE

Nad ribe z dinamitom

Krivolovci so za sabo pustili kup poginjenih rib. (Foto: Benjamin Kanjir)

Krivolov na reki Savinji je pe-
reč problem, s katerim se s po-
močjo policije soočata obe ribi-
ški družini, tako ljubenska kot 
mozirska, ki upravljata s tem vo-
dotokom na območju Zgornje 
Savinjske doline. Krivolovci so 
10. avgusta storili korak naprej, 
saj so se ribjega življa lotili kar z 
dinamitom.

Nad letuškim jezom na Savi-
nji so sosedje v petek zjutraj sliša-
li močan pok. Med njimi je bil tu-

di dolgoletni član mozirske ribiške 
bratovščine, ki je takoj stekel na 
kraj, od koder se je slišala eksplo-
zija. Od daleč je videl par ljudi, ki so 
nekaj pobirali po vodi. Poklical je 
na številko 113 in se odpravil proti 
jezu. Ko je prišel na kraj dogodka, 
tam ni bilo nikogar več, našel pa je 
več poginulih rib. O dogodku je ob-
vestil gospodarja RD Mozirje, poli-
cisti pa so o dogodku napisali po-
ročilo. 

Benjamin Kanjir

Adijo Smreka!
Črni rušilni oblaki se še kar na-

prej plazijo po lepi slovenski deželi. 
Sesuli so že mnoga podjetja, med 
njimi tudi taka, ki so bila paradni 
konj slovenskega gospodarstva in 
tako v ponos našemu narodu. Nji-
hova usoda je že zdavnaj zape-
čatena, ostale so le izropane stav-
be in grenki spomini. In to čaka tu-
di majhno Smreko, ki je nekoč bila 
uspešno, in tudi pomembno pod-
jetje za ta kraj. Mnogi so tam go-
ri preživeli polovico svojega življe-
nja, so delali, ustvarjali in kljub svo-
ji skromnosti bili srečni. To je bil nji-
hov drugi dom. Ja, vse je bilo neka-
ko povezano, Smreka je bila Gornji 
Grad in Gornji Grad je bil Smreka. 

A tega nikdar več ne bo ali pa, zlati 
časi, kam hitite.

In ti časi, ki danes niso več zla-
ti, so hiteli in nam prinesli podivja-
ni ameriški kapitalizem, ki mu slo-
vensko hlapčevstvo ni kos. Tako so 
mnogi, tudi znani Slovenci zgubili 
kompas in se danes sprašujejo, kje 
je tista prava pot, po kateri se kam 
pride. A brez sposobnosti in upo-
števanja moralnih vrednot, te poti 
ni mogoče najti. Tako se napake v 
življenju ponavljajo, zgrešene misli 
in dejanja pa zahtevajo svoj davek. 
Adijo Smreka!

Jože Ugovšek
Lenart 14

Gornji Grad
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Naročniki Savinjskih novic
imajo 15% POPUST

pri objavah zahval in čestitk.

Č R N A   K R O N I K A

• VOZNIK VINJEN IN BREZ DOVOLJENJA
Mozirje: 13. avgusta v večernem času so policisti ustavili vozni-

ka kolesa z motorjem, saj je z vijuganjem po vozišču predstavljal 
resno nevarnost zase in druge udeležence v prometu. Pri kontroli 
so ugotovili, da je voznik očitno pod vplivom alkohola, vendar pre-
izkusa alkoholiziranosti ni hotel opraviti. Poleg tega je vozil neregi-
strirano kolo z motorjem, za vožnjo pa še ni pridobil vozniškega do-
voljenja. Zaradi odklona preizkusa alkoholiziranosti je bil voznik pri-
držan, zoper njega pa bo na Okrajno sodišče Velenje podan obdol-
žilni predlog. 

• MOTORIST PADEL IN SE HUDO POŠKODOVAL
Struge: 15. avgusta popoldan je voznik v Strugah zaradi vo-

žnje z neprilagojeno hitrostjo izgubil kontrolo nad motornim kole-
som. Pri padcu se je hudo telesno poškodoval, saj je utrpel zlom 
več reber. Zaradi povzročitve prometne nesreče mu bo izdan pla-
čilni nalog. 

• ZOPET OB ŽLEBE
Lenart: V Lenartu pri Gornjem Gradu so neznani storilci v času od 

12. do 14. avgusta s cerkve ukradli bakrene odtočne cevi in z bližnje-
ga križa bakreno strešno kritino. Za storilci policisti še poizvedujejo. 

• VLOMILCI V GOSTILNI VRBOVEC
Nazarje: V noči na 18. avgust so neznanci poškodovali vhodna 

vrata zunanjih sanitarij pri gradu Vrbovec in vstopili v notranjost. Na-
to so v prostoru poškodovali inventar in s tem lastniku povzročili ma-
terialno škodo. 

POZIV
Policisti Policijske postaje Velenje obravnavajo serijo vlomov v vi-

kende na relaciji proti izviru reke Ljubije v Belih Vodah, in sicer v obdo-
bju od 29. julija do 5. avgusta letos. Vse, ki ste v omenjenem obdobju 
na območju Lepe Njive in na relaciji proti Belim Vodam opazili sumlji-
ve okoliščine, ki bi lahko bile povezane s kaznivimi dejanji, policisti po-
zivajo, da jih o tem obvestite na telefonsko številko 113, anonimno št. 
080 1200 ali na št. PP Mozirje 839 18 80.

Ne jokajte ob mojem grobu,
tiho k njemu pristopite,
spomnite se, kako trpel sem,
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta in dedija 

Stanka TRAPA
27.4.1930 – 10.8.2012

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ga pospremili na njegovi po-
slednji poti, darovali za cvetje, sveče in za sv. maše ter se s pesmijo in 
lepimi besedami poslovili od njega.

Žalujoči vsi njegovi

Ni te več na vrtu.
Ne v hiši,
nič več glas se tvoj ne sliši.
Če lučko na grobu
upihnil bo vihar,
v naših srcih
je ne bo nikdar.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, babice in prababice

Marije OŠEP
5.10.1928 – 13.8.2012

iz Luč

se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in prijate-
ljem, ki ste nam pomagali v težkih trenutkih, dr. Andreji Moličnik, se-
strama Mariji in Verici, gospe Valčki Robnik za poslovilne besede, go-
spodu župniku in pevcem, osebju Bolnišnice Topolšica ter vsem, ki ste 
jo v tako velikem številu pospremili na njeni zadnji poti, za darovano 
cvetje, sveče in svete maše.

Žalujoči: vsi njeni, vnuki in pravnuki
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Za razvedrilo

BICIKELSPIKER NEJC
Jernej Slapnik – Nejc, unikatni etnografsko-glasbeni voditelj, je 

v zadnjih terminih tako zaposlen, da se iz enega na drugo prizori-
šče prevaža z ekološko nespornim biciklom starejšega letnika. Sle-
dijo mu ledig in poročene ženske, še posebej pa kamere tavečjih te-
levizijskih hiš. Ondan na Ljubnem se mu je, po posnetku sodeč, zelo 
mudilo na splavitev flosa.

(Foto: JM)

(Foto: JM)

(Foto: JM)

MEDGENERACIJSKI KONFLIKT
Na Ljubnem ob Savinji so staknili glave znana vzgojiteljica, mla-

da upokojenka Ana Kladnik (v sredini), šefica slovenskih upokojen-
cev dr. Mateja Kožuh – Novak in naš fotoreporter-dopisnik Franjo 
Atelšek. Ker, kar vesta dva, ve že pol sveta, so menda govorili o voj-
ni proti splošnemu znižanju pokojnin. Franjo se je sicer vlekel mal-
ce nazaj, češ, saj jaz moram še veliko in dolgo delati, da boste ime-
li penzionisti sploh še kje vzeti, a sta ga dami hitro utišali, saj sta si 
obe pokojnino pošteno zaslužili. 

NATOČILA STA SI ČISTEGA VINA
Dva izmed treh znanih mozirskih politikov, šef lokalne samo-upra-

ve Ivo Suhoveršnik ter državnozborska poslanka Janja Napast sta 
pred dnevi izmenjala informacije in stališča glede aktualnega doga-
janja na občinski ravni. Janja je menila, da je še prevroče za global-
no državniško politiko, Ivo pa, da je v dobrem vinu še vedno dovolj 
resnice, ki bo nekega dne udarila na dan. 
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 35. številki SN

2012

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Nina Vovčko, Anselm Grün: 
Pustolovščine življenja - Knjiga 

o duhovnosti za družine
Knjiga Pustolovščine življenja - 

Knjiga o duhovnosti za družine je 
namenjena tako tistim, ki že ima-
jo družino, kot tistim, ki si jo šele 
ustvarjajo. Avtorja se bralcu pred-
stavljata vsak iz svojega vidika; 
ona kot žena in mati, on kot menih, 
ki živi v samostanu. Avtorica je de-
javna in odgovorna v večjem cer-
kvenem združenju žensk, avtor je 
ob svojih številnih pogovorih z lju-
dmi v stiski priča padcem in vzpo-
nom partnerjev, družin ...

Knjiga opisuje družino v različ-
nih obdobjih delovanja; mladopo-
ročence, partnerja, ki pričakujeta 

otroka, odraščanje v družini, sta-
rajoče starše ... Govori o reševanju 
medsebojnih sporov, tudi skozi ver-
sko vzgojo.
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Petek,
24. avgust

ob 20.00. Laze pri Kokarjah
Filmska projekcija pod zvezdami

Sobota,
25. avgust

ob 8.00. Šmartno ob Dreti
2. dobrodelni tek
ob 8.00. Pred trgovino Tuš Nazarje
5. kolesarjenje Kolo prijateljstva
sobota, ob 12.00. Šmartno ob Dreti
Vaške igre
ob 14.00. Šmartno ob Dreti
Turnir v balinanju
ob 20.00. Šmartno ob Dreti
Vrtna veselica z ansamblom Okrogli muzikantje
ob 20.00. Cerkev sv. Jurija v Mozirju
Sklepni koncert mednarodne poletne pevske šole 
doc. Vlatke Oršanić

Nedelja, 
26. avgust

ob 10.00. Trije ploti na Golteh
Lovski dan na Golteh

Četrtek, 
30. avgust

ob 17.00. Središče za samostojno učenje Nazarje
Po nova poklicna znanja in izkušnje v tujino

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi 

Napovednik dogodkov MORDA STE ISKALI PRAV TO

KMETJE, GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa osta-

la dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in poce-
ni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Pirc d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

MONTAŽA SATELITSKIH SISTEMOV – POP TV IN 
A KANAL

Nudimo vam montaže satelitskih sistemov za sprejem POP TV 
in KANAL A – pooblaščeni monter za TOTAL TV in servis vseh sate-
litskih sistemov. Prašnikar s.p., tel. 03/584-51-94, gsm 041/688-
094.

Prašnikar Miro s.p., Elektro-instalacije in vzdrževanje elektro aparatov in naprav 
na terenu, Spodnje Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

KOLESARSKI CENTER BELI ZAJEC MOZIRJE 
edina športna trgovina v Zgornji Savinjski dolini. Tel. št. 05 925 

11 46, e naslov: belizajec.center@gmail.com. 
Janik, Bojan Napotnik s.p., Radegunda 21 a, Mozirje.

POTREBUJETE PESEK ALI GRAMOZ
Nudimo vam pesek za zidavo, omet, estrihe in beton, drobljenec 

za drenaže ter gramoz za ceste; gsm 041/651-196.
Terezija Burja s.p., Ter 69, 3333 Ljubno ob Savinji.

IZKOPI Z MINI BAGROM, 
nadstreški, dvorišča, reklamni panoji, izposoja kombija - kesonar-

ja ... gsm: 041/799-314.
Mali gradbenik, Oto Artelj s.p. Ljubija 122, 3330 Mozirje.

MV, KO POTREBUJETE POMOČ, SOCIALNO 
VARSTVO BREZ NASTANITVE

Gospodinjska opravila, obisk zdravnika, osebna nega, pogovor, 
energijska terapija za lažje uživanje v življenju, vse ostalo po dogo-
voru. Pokličite 031/606-162.

Marjetka Vodovnik s.p. Na trgu 5, Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM
Prodam mlado kozo, odlično mlekarico 
in brez rogov: gsm 041/413-180.
Prodam bikca limuzin, starega en teden; 
gsm 041/324-438.
Prodam bikca simentalca, starega tri me-
sece; tel. 03/584-54-20.
Prodam telico SR, pašno, dobrega pore-
kla, brejo 8 mesecev. Kupim tudi telička, 
starega 7 dni; gsm 031/855-186.
Prodam bikca, starega teden dni, pa-
sme rh (rdeči holštajn); tel. 03/584-
52-61.
Prodam kravo bohinjko s teličkom; gsm 
031/587-619.
Prodam prašiče, odlične mesnate pa-
sme, možna dostava, Fišar, Tabor; gsm 
041/619-372.

ŽIVALI – KUPIM 
Kupim kravo in telico za zakol ali dopita-
nje in bikce in teličke nad 100 kg – mesni 
tip; gsm 031/533-745.

DRUGO – PRODAM
Prodam bukova metrska drva in savinj-
ski želodec; gsm 051/438-498.
Prodam suha bukova drva, možen raz-
rez in dostava; gsm 051/883-533.
Prodam razžagana in razcepljena bre-
zova drva, možna tudi dostava: gsm 
041/519-507.
Prodam smrekove deske debeline 20, 
25, 50, 80 in metrska bukova drva; gsm 
031/801-430.

Zelo ugodno prodam nov vgradni hladil-
nik, razred A; gsm 041/868-553.
Prodam 1,3 m3 imovih desk; gsm 
031/694 248.
Prodam cca 1.200 l kurilnega olja – ugo-
dno; gsm 031/459 905.
Domači česen prodam, pridelan brez 
gnojil in škropiv; gsm 031/520-140.
Prodam svinjski krompir; tel. 041/806-
001 ali 03/584-52-65.
Prodam bukova drva v paleti in slamo v 
kockah; gsm 040/551-211.
Prodam strešno okno 70 x 100, malo ra-
bljeno; gsm 031/396-089.

VOZILA – PRODAM
Prodam golf IV, 1.4, l. 1999, benciner, le-
po ohranjen; gsm 041/966-397.
Prodam golf III cl, l. 1994, benciner, 
194.000 km, sive barve, dobro ohranjen; 
gsm 040/481-528.

NEPREMIČNINE
V okolici Mozirja oddam starejšo hišo oz. 
dvosobno stanovanje; gsm 040/866-
613.
V Gornjem Gradu oddamo v najem pro-
store stare pošte, skupaj ali po prostorih; 
gsm 041/535-569,
Oddam košnjo v strmini v Ljubiji; gsm 
041/863-869.

OSEBNI STIKI
43-letni moški hrepeni po ljubezni; gsm 
041/859 096.
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TRADICIONALNA NOGOMETNA TEKMA MED SUHIMI IN DEBELIMI V LUČAH

Ekipi nezadovoljni s podkupljivima sodnikoma

Za oviranje nasprotnika so bili ključni domiselni, zviti in nasploh 
nevsakdanji prijemi. (Foto: Marija Šukalo)

Borba za prevlado nad nasprotnikom je terjala tudi kakšen element baleta, 
izkaz vdane pokorščine ali samo ustvarjalcu znan pomen pantomime. 

(Foto: Marija Šukalo)

Ko je že kazalo, da bo letos tek-
ma med debelimi in suhimi odpa-
dla zaradi olimpijskih iger, so se 
tekmovalci zmagoslavno pripelja-
li na »lučko marakano« (beri Ho-
čevarjevo njivo). Njihovo prevozno 
sredstvo sicer ni bilo letalo, a so se 
kljub temu počutili, kot bi da bi pri-
leteli. Žal niso bili polnoštevilni, saj 
je imelo letalo iz Londona zamudo. 

Tekma na žgočem soncu je ime-

la svoje čare. Kar nekajkrat so po-
slali žogo v Savinjo, da so si lahko 
z njo ohladili zagrete glave. Glede 
na težke pogoje pri igri je igralcem, 
ki niso bili podvrženi dopingu (koza-
rec tekočih substanc), grozila izklju-
čitev. Vizualen test so prestali vsi.

Lani so bili goli premalo stabilni, 
zato so jih letos ojačali z debelimi 
hlodi, tako pa je tudi žoga težko za-
tresla mrežo. Zadovoljstvo s pod-

LUČE 

Vaške igre uspele kljub zamudi

kupljivima sodnikoma ni bilo ravno 
na nivoju, zato so ju fizično in tele-
sno odstranili s prizorišča. 

Kar se samih akcij pred in za 
golom tiče, so bile te na nivoju ta-
ko suhih kot debelih in so odraža-
le uvodni pozdrav debelih: »Zredite 
se!« in suhih: »Manj žrite!«. Med na 
trenutke baletnimi podvigi igralcev 

se je kar nekajkrat zatresla mreža 
na obeh straneh. Ob regularnem 
času igre so igralci ugotovili, da so 
vsi enako dobri, saj je bil rezultat iz-
enačen. Da bi dobili zmagovalca, 
so streljali kazenske strele. Letos 
so več spretnosti pokazali suhi in 
premagali debele nasprotnike. 

Marija Šukalo

Lovljenje vodnih balonov je bilo zelo zahtevno. (Foto: Marija Šukalo)

Ekipa hokejistov je poskušala doseči točke z dobrimi udarci s palico. 
(Foto: Marija Šukalo)

Za smeh in razvedrilo so na 43. 
Lučkem dnevu z vaškimi igrami po-
skrbeli mladi. Na Podbreg so priva-
bili pet ekip iz domače občine, ki so 
se pomerile v spretnosti in iznaj-
dljivosti. Da igre ne poznajo staro-
stne meje, so dokazovali tako naj-
mlajši v sestavi Pionirčki in Metal-
ci kot malo starejši v ekipah Hokej-

sko društvo, Svetilkarji in Starosel-
ci. Prijetnega vzdušja ob prizorišču 
in na njem ni pokvarilo niti dejstvo, 
da se je dogodek pričel s poldrugo 
uro zamude.

Da jim gre smučanje od nog tu-
di poleti, so dokazali Pionirčki. V 
streljanju na gol s hokejsko pali-
co so bili najbolj natančni Staro-

selci, podajanje in lovljenje vodnih 
balonov je najmanj preglavic pov-
zročalo lučkim »hokejistom«. Pre-
našanje jabolka v ustih in sukanje 
okrog kola so najhitreje opravili 
Svetilkarji. Tekmovalni duh in bor-
ba za točke je do enakega števi-
la točk privedla Pionirčke in Hokej-
sko društvo. Ti so se zato pomeri-

li v dodatni igri – podajanju suro-
vega jajca. V minuti, kolikor je bilo 
na voljo časa, so si ga največkrat 
podali Pionirčki in tako osvojili pr-
vo mesto. Hokejskemu društvu je 
jajce uspelo razbiti že po nekaj se-
kundah, zato jim je pripadlo dru-
go mesto. 

Marija Šukalo
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Kleščenje dreves na Kumprejevi domačiji

Ivan Atelšek – Glopstov je splezal na smreko in 
jo oklestil. (Foto: Franjo Atelšek)

Franc Kumprej je poskrbel za vleko smrečja do gospodarskega poslopja. (Foto: Franjo Atelšek)

ZANIMIVOSTI NARAVE

Kdo ima večjega, 
lepšega, 

posebnega …

Tile primerki paradižnika, poimenovan je »debeli 
Jože«, so zrasli na vrtu skrbne ljubiteljice vrta in 

rož v Kolovratu nad Ljubijo. 
(Foto: Jože Miklavc) 

Čeprav se sliši kot natolcevanje na nekaj »mo-
škega«, gre le za nov, poletni izziv. Zaradi izje-
mno neugodnega vremena, suše in škodljivcev, 
bo letina kmetijskih in sadjarskih pridelkov izje-
mno pičla. Toplo in suho vreme je naklonjeno le 
paradižnikovi, menda kar rekordni letini pri tistih 
vrtičkarjih in pridelovalcih povrtnine, ki so pra-
vočasno zaščitili sadike z bio ali kemijskimi pri-
pravki. Ker nam ne ostane drugega, kot da izko-
ristimo vsaj tiste povrtnine in sadje, ki nam pač 
zrastejo in dozorijo, se jih moramo veseliti in jih 
ceniti. Če si ogledamo posnetke zrelega paradi-
žnika, pa bi bilo zanimivo vedeti, kdo ima večje-
ga, težjega, lepšega in morda posebnih oblik. 
No, tudi za drugimi posebnostmi z vrta »stika-
mo« že vrsto let in zares posebne v Savinjskih 
novicah tudi objavimo.

Jože Miklavc

MARIJINA AGAVA VELIKANKA

Prvo cvetenje pri 35 letih

3,85 metra visoko steblo agave je pred dnevi 
zacvetelo. (Foto: Benjamin Kanjir)

Marija Pust iz Mozirja je pred dobrimi tri-
desetimi leti dobila v dar majhno sukulento 
agavo, ki jo je odtlej imela vedno nekje v hiši. 
Drobna agava je počasi rasla in z leti v notra-
njosti zanjo ni bilo več prostora, zato je dobila 
svoje mesto pred hišo. Pred dvema mesece-
ma pa je začela poganjati močno steblo. Ra-
slo je iz dneva v dan, in to tako hitro, da njen 
mož Maks, ki ga je vsak dan meril, metru ni 
več verjel. 

Pred dnevi pa je 3,85 metra visoko ste-
blo, privezano na streho, da se ne bi obrni-
lo, zacvetelo. Začeli so se zgrinjati radove-
dni pogledi sosedov, saj je cvetenje agave 
v naših krajih res nekaj posebnega. Na svoj 
račun so prišle tudi čebele, ki so dobese-
dno zasedle cvet. Žal bo rastlina sedaj po-
časi usahnila, saj po prvem in edinem cve-
tenju agave odmrejo.

Benjamin Kanjir

Prireditve v okviru letošnjega Flosarskega 
bala na Ljubnem ob Savinji so zopet popestri-
li domačini iz Primoža in na Kumprejevi do-
mačiji prikazali star običaj kleščenja dreves 
ter priprave stelje za živino. To staro opravilo, 
ki je bilo pred desetletji skoraj vsakdanje na 
kmetijah, je bilo za številne radovedneže pra-
va paša za oči. 

Glavno vlogo pri tem zahtevnem in nevarnem 
opravilu je »odigral« Ivan Atelšek – Glopstov, ki je 
splezal na smreko in jo oklestil. Za vleko smrečja 
do gospodarskega poslopja je poskrbel gospo-
dar na Kumprejevi domačiji Franc Kumprej, ki je 
to opravilo opravil s konjem, za »drobljenje«, seka-

nje vejevja na drobno pa sta poskrbeli Rezka So-
lar – Sedlska in Jožica Pustoslemšek – Frgelova. 

Omenjeni, in še kdo bi se našel, so družno po-
skrbeli za pošteno malico prisotnih po opravlje-
nem delu, v nadaljevanju pa za dobro voljo in 
pravo kmečko »gavdo«, kot v starih časih pač. 
Spoštovanje do dela naših prednikov in teda-
njih običajev je med nekaterimi Šemprimožani z 
Ljubnega še vedno prisotno, kar so ponovno po-
kazali z letošnjim prikazom kleščenja dreves na 
Kumprejevi domačiji. 

Franjo Atelšek


